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NADALJEVANJE RAZPRAVE V PARLAMENTARNIH KOMISIJAH 0 VLADNIH DAVČNIH UKREPIH!Danes zasedanje
državnega sveta

Poslanska ustavna komisija zavrnila 
del odloka o davčnih spremembah
Vlada bi morala predložiti navaden zakonski osnutek in ne zakonski odlok glede sprejema v 
službo novih uslužbencev davčne uprave - Tudi v senatu so začeli razpravljati o davčnih ukrepih

RIM, 17. — Ustavna komisija poslanske zbornice je da- 
hes med preučitvijo vladnega zakonskega odloka o davčnih 
spremembah soglasno zavrnila drugi del zakonskega odloka, 
vključno poglavje, ki se nanaša na sprejem v službo nekaj 
več kot 12.000 novih uslužbencev za finančno upravo. Ustav- 
na komisija je označila za protiustavne vse člene zakonske
ga odloka od 13. do 20., ki se nanašajo na okrepitev službe 
“bančne uprave. Obenem je komisija dala ugodno mnenje 
Za ostali del zakonskega odloka.

čeprav odločitev ustavne ko- 
misaje poslanske zbornice je 
samo posvetovalna, je vendar 
vzbudila veliko presenečenje v 
vladnih krogih. Minister za fi
nance pa je že izjavil, da je 
sklep ustavne komisije poslan
ske zbornice «neverjeten», češ 

je treba z izrednim ukre
pom v najkrajšem času spre- 
i®ti v službo nove uslužbence, 
oe se hoče, da bo davčna upra- 

v stanju, da izpolnjuje svo
jo nalogo. Ustavna komisija pa 
meni, da mora vlada o tej za

devi predložili parlamentu na
vaden zakonski osnutek, ki ga 
mora parlament odobriti in ne 
samo potrditi.

V senatu pa sta se danes sestali 
na skupni seji proračunska in fi
nančna komisija, ki sta začeli, kot 
včeraj v poslanski zbornici, razprav
ljati o vladnih davčnih in ostalih 
konjunkturnih ukrepih. Kot včeraj 
v poslanski zbornici, so tudi danes 
obrazložili stališče vlade trije fi
nančni ministri. V glavnem so po
trdili to, kar so včeraj povedali na 
seji komisij poslanske zbornice. Obe-
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SEJA 10 SINDIKALNE FEDERACIJE

Iskanj® skupnega 
stališča do vlade

Razprava se je nadaljevala pozno v noč
RIM, 17. — Izvršni odbor sindi

kalne federacije CGIL, CISL, in 
UIL je danes ves dan nadaljeval 
8 razpravo o stališču, ki naj bi 
ga sindikalne organizacije enotno 
zavzele do vladne gospodarske po
duke in do njenih davčnih ukre- 
P°y. Po dolgi razpravi je bil no- 
c°j predložen skupščini osnutek e- 
hotnega stališča, ki pa je takoj 
naletel na številne popravke in 
kritike. Zato so sestavili posebno 
delovno skupino, v kateri so tudi 
«ije glavni tajniki Lama, Storti 
ln Vanni. Delovna skupina je ob 
Polnoči še vedno proučivala spremi- 
njevalne predloge, ki naj bi jih sin
dikalne organizacije dale vladi, da 
®e spremenijo davčni odloki in u- 
krepi o povišanju tarif javnih sto
ritev. Zasedanje se je zavleklo dol
go v noč.

Po včerajšnjem stališču nekaterih 
voditeljev CGIL, da je treba napo
vedati vsedržavno splošno stavko, da 
se prisili vlado, da bo sprejela sin
dikalne zahteve, so danes nekateri 
Predstavniki CISL in UIL temu opo
rekali. V dolgi razpravi se je sicer 
večina opredelila za splošno stavko, 
krugi pa zagovarjajo prireditev ta
ko imenovanega «vsedržavnega dne
va boja», med katerim naj bi stav
kali samo nekaj ur in naj bi prire
dili po vsej Italiji na delovnih me
stih skupščine in shode. Med današ
njo razpravo je bila skrb vseh treh

sindikalnih organizacij, da se doseže 
enotno stališče, da se sestavijo enot
ne zahteve, ki bodo poslane vladi in 
da se sprejme enotni sklep o akcij
skih pobudah.

V senatu se je danes nadaljeva
la razprava o vladnih zakonskih 
odlokih o povišanju davkov in dru
gih konjunkturnih ukrepih. Trije fi
nančni ministri so tudi senatni ko- 
misiji, kot včeraj v zbornici, obra
zložili stališče vlade. Hkrati pa so 
odgovorili na nekatere včerajšnje 
Pripombe in kritike opozicije. U- 
stavna komisija poslanske zbornice 
Pa je med današnjo proučitvijo za
konskega odloka o davčnih spre- 
niembah soglasno zavrnila del o- 
dloka, ki se nanaša na spremembe 
osebja davčne uprave in predvsem 
»a najetje 12.000 novih uslužbencev. 
Mnenje komisije je sicer samo po
svetovalno, vendar pa je v vladnih 
krogih vzbudilo veliko preseneče
nje. če bo vlada to mnenje upo
števala, bo morala sestaviti na
vadni zakonski osnutek, ki ga mo
ža parlament redno odobriti.

Predsednik Makarios je prispel v 
London na poti v New York, kjer 
se bo udeležil zasedanja varnostne
ga sveta OZN, na katerem bo ori
sal potek dogodkov na Cipru. V 
Londonu se je sestal z ministrskim 
predsednikom VVilsonom in z zuna
njim ministrom Callaghanom. Oba 
sta izjavila, da je Makarios edini 
zakoniti predsednik ciprske republi
ke, saj ga je izvolilo tamkajšnje 
ljudstvo.

Medtem se je napetost med Gr
čijo in Turò! io še zaostrila. Turči
ja, kot ena od treh držav, ki jam
čijo za neodvisnost in ozemeljsko 
nedotakljivost Cipra, grozi, da bo 
Posegla v obrambo neodvisnosti ci
prske republike, da bi ponovno 
Vzpostaviti domokrntični red. Voj
ski obeh držav sta že tri dni v 
stanju pripravnosti.

Reakcije ob ukinitvi 
uvoza govejega mesa 
v države EGS

RIM. 17. — Italijanske kmetijske 
organizacije so sprejele z zadovolj
stvom ukrepe na področju živino
reje, ki jih je sinoči sprejel ministr
ski svet EGS. Še zlasti ugodno so 
komentirali ukrep, ki prepoveduje 
uvoz govejega mesa iz tretjih držav 
do 31. oktobra. Ukinitev uvoza go
vejega mesa bo še zlasti prizade
la Jugoslavijo in nekatere dežele 
vzhodne Evrope, ki so v zadnjih le
tih z ugodnimi cenami svojih pro
izvodov osvojili dobršen del itali
janskega trga. K tem državam je 
treba prišteti tudi nekatere dežele 
Južne Amerike, iz katerih Italija 
uvaža predvsem zamrznjeno meso. 
V letu 1973 je Italija uvozila 86 
tisoč 171 ton zmrznjenega goveje
ga mesa, v skupni vrednosti 87 
milijard 698 milijonov lir.

Iz Jugoslavije je Italija lani u- 
vozila za 76 milijard lir svežega 
mesa, iz Poljske 20 milijard, iz Ma
džarske 20 milijard ter iz Romunije 
32 milijard. V prvih treh mesecih 
letos pa so Jugoslavija, Vzhodna 
Nemčija, Poljska, Madžarska in Ro
munija izvozile v Italijo za 47 mili
jard 300 milijonov lir živih goved.

RIM, 17. — Italija in Irak sta da
nes podpisala desetletni sporazum o 
sodelovanju na industrijskem, polje
delskem in drugih področjih, kate
rega vrednost presega 2.000 milijard 
lir. Sporazum sta podpisala zuna
nja ministra Moro za Italijo in Taka 
za Irak. Iraškega zunanjega mini
stra je sprejel tudi predsednik vla
de Rumor, ki se je z gostom, kot 
pravi poročilo vladnega predsedstva, 
zadržal v prijateljskem pogovoru.

nem pa so izkoristili priložnost, da 
so odgovorili na nekatere včerajšnje 
kritike in pripombe oooziciie.

Proračunski minister Gioiitti je v 
zvezi s kritikami, da so davčni u- 
krepi krivični in da je davčna obre
menitev krivično razdeljena, izjavil, 
da ti ukrepi «ne bremenijo nizkih 
dohodkov». Nato je dodal, da vlada 
ni mogla pritisniti na ožje število 
visokih dohodkov, ker je bilo treba 
zagotoviti veliko vsoto denarja dr
žavnemu zakladu. Menil je, da bodo 
«žrtve poplačane z okrepitvijo pro
duktivnosti, saj bodo novi davčni 
dohodki služili za okrepitev poseb
nih kreditov malim in srednjim pod
jetjem, izvozu, kmetijstvu in Jugu».

Prav tako odločno je zagovarjal 
davčne ukrepe proti kritikam opo
zicije zakladni minister Colombo, 
ki je med drugim dejal: «Ali se 
ima pogum najostreje poseči na 
področju kreditov in davkov, ali 
pa je treba odkrito povedati, da se 
hoče vsiliti državljanom prikrita 
progresivna pristojbina na dohod
ke, ki jo predstavlja 20 odst. let
ne inflacije.» Panassi, finančni mi
nister pa je izjavil, da je vlada 
pripravljena sprejeti morebitne iz- 
boljševalne popravke, «ki pa ne 
smejo spremeniti bistva sprejete 
gospodarske politike». Zavrnil je 
komunistični predlog o dvojni ceni 
bencina, češ da bi to «popolnoma 
sprostilo potrošnjo».

V razpravi so komunistični pred
stavniki ponovili svoje že objav
ljeno stališče, da vladni davčni u- 
krepi bremenijo predvsem delavce 
in nižji srednji sloj in ne bodo 
prizadeli visokih dohodkov. Poleg 
tega pa so izrazili zaskrbljenost, 
da bodo ti ukrepi pospešili recesi
jo. Demokristjanski predstavniki pa 
so zagovarjali stališče vlade.

Leva struja krščanske demokra
cije «Forze nuove» je danes obja
vila sporočilo, v katerem polemi
zira s socialističnim ministrom za 
proračun Ciolittijem, ki je včeraj 
dejal, da nima smisla izgubljati 
mnogo časa z razpravo o davčnih 
ukrepih, «ker nas čakajo mnogo 
bolj važna vprašanja in naloge». 
«Forze nuove» pravijo, da bi imel 
minister prav, če bi obstajala po
vezava med davčnimi ukrepi in 
«bolj važnimi nalogami, ki nas ča
kajo». Ker pa te povezave ni in 
niso o njej trije finančni ministri 
niti govorili, se mora demokristjan- 
ska levica nujno strinjati z velikim 
delom stališča komunistične opozi
cije. Struja «Forze nuove» pravi, 
da se vlada s svojimi ukrepi niti 
ne dotika osnovnih vprašanj so
cialnih reform, ljudskih gradenj 
in kmetijstva. Samo povezava med 
konjunkturnimi in strukturalnimi 
ukrepi bo omogočila, da se preore- 
či morebitna politična kriza v naj
bolj vročih avgustovskih dneh.

Na Montecitoriu pa so se danes 
sestali načelniki poslanskih skupih 
KD, PSI in PSDI in sklenili, da je 
vladna večina pripravljena dogovo
riti se z vlado o morebitnih poprav
kih davčnih in ostalih konjunkturnih 
ukrepov, katerih bistvo se ne sme 
spremeniti. Zdi se, da so govorili 
tudi o zavrnitvi vladnega ukrepa 
o okrepitvi finančne uprave v ustav
ni komisiji poslanske zbornice in se 
dogovorili, da ne bodo upoštevali 
njenega mnenja. Socialist Mancini 
je danes potrdil, da njegova stran
ka ne bo pristala na noben popra
vek, ki bi «količinsko spremenil vse
bino davčnih ukrepov».

Prve praske v komisijah med opo
zicijo in vladnimi strankami glede 
vladnih davčnih ukrepov kažejo, da 
se bo v avli vnel zelo oster boj in 
da bo razprava zelo dolga. Zanimivo 
je tudi, da so v spopad že odkrito 
posegli tudi parlamentarci demokri- 
stjanske levice «forze nuove», ki se 
strinjajo predvsem s kritikami in 
pripombami komunistov.

Rizzoli postal 
edini lastnik 
Corriere deila Sera

MILAN, 17. — Rizzoli je od danes 
edini lastnik največjega italijanske
ga dnevnika «Corriere della Sera». 
V nekaj dneh je pokupil vse tri 
tretjine delnic, ki so bile v posesti 
Marie Crespi, petrolejskega indu- 
strijca Morattija in Agnellija.

Takoj po sporočilu o odkunu A- 
gnellijevega tretjega deleža je An
gelo Rizzoli, pooblaščeni upravitelj 
družbe «založniške hiše Rizzoli» pri
šel na sedež milanskega dnevnika 
in se tam sestal z upravitelji ter 
ravnatelji dnevnikov in periodičnih 
izdaj. Pozneje se je Angelo Rizzoli 
srečal z uredniškim odborom in s 
tovarniškim svetom dnevnika.

krščanske
demokracije

RIM, 17. — Jutri se bo začelo 
zasedanje vsedržavnega sveta kr
ščanske demokracije. Tajnik Fan- 
fani bo imel uvodno poročilo, na
kar bodo zasedanje prekinili in se 
bo nadaljevalo v četrtek. Zaseda
nje vsedržavnega sveta KD se za
čenja v izredno napetem ozračju

Nekatere skupine so v preteklih 
dneh predlagale, naj bi ustanovili 
«enotni politični urad», ki naj bi 
delal vzporedno s tajništvom stran
ke. Drugi temu nasprotujejo in 
pravijo, da bi bilo to «grobo po
snemanje» komunistov. Dejstvo je, 
da se je v zadnjih tednih vnela 
med strujami krščanske demokra
cije ostra polemika o vodenju stran
kine politike sedanjega tajnika For- 
lanija.

Enotno vodstvo, ki so ga sesta
vili na lanskem kongresu, se je 
nedavno razbilo z izgonom iz vod
stva predstavnikov levice. Fanfani 
ne uživa velikega zaupanja niti pri 
večini strankinih poslancev. Ti so 
dali že nekaj pobud, da bi tajniku 
odvzeli določeno oblast in ga «u- 
krotili». Sicer pa se bo na zaseda
nju vsedržavnega sveta težko zgo
dilo kaj presenetljivega, saj so že 
na včerajšnjem zasedanju demo- 
kristjanskih poslancev opozorili, da 
je sicer treba iskati nove poti, da 
pa se mora stranka pripraviti na 
deželne in upravne volitve, ki bo
do prihodnje leto.
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Izvoljeni ciprski predsednik nadškof Makarios ob svojem prihodu
premierom VVilsonom

v Veliko Britanijo, kjer se Je sestal «
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FAŠISTIČNI VOJAŠKI UDAR OGROŽA MIR V SREDOZEMLJU

Kriza na otoku Cipru se zaostruje 
Grčija in Turčija na robu spopada

Predsednik Makarios prispel v London na pogovore z britansko vlado - Med spopadi na 
Cipru je bilo več sto ranjenih - Stopnjevanje pomorske dejavnosti v Egejskem morju

LONDON, 17. — Ciprski predsednik nadškof Makarios je danes 
zjutraj prispel v Veliko Britanijo, kjer ga je na letališču dočakal 
podtajnik za zunanje zadeve David Ennals. Glasnik zunanjega ministr
stva je poudaril, da so Makaria dočakali kot zakonitega predsednika 
Cipra. V neuradnem poročilu, ki ga je zjutraj objavila tiskovna agencija 
Press association je rečeno, da bo Makarios našel v Londonu široko 
podporo. V noti tudi podčrtujejo, da je Velika Britanija podvzela 
korake v Atenah, da bi dosegla umik grških častnikov, ki so vodili 
državni udar, s Cipra.

Včeraj popoldne je v znanem londonskem stolpu eksplodirala močna 
bomba, ki je terjala eno smrtno žrtev in okrog 40 ranjenih, od katerih 
jih je deset v življenjski nevarnosti. Policija sumi, da so atentat pri- 
pravili teroristi IRA. Na sliki: britanski vojaki pred londonskim stolpom 

takoj po atentatu (poročilo na VI. strani)
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PO ZAPADLOSTI ZAKONA O ZAMRZNITVI CEN 31. JULIJA

ZAJAMČENE SAMO CENE NAJNUJNEJŠIH ŽIVIL
RIM, 17. — Pod predsedstvom 

ministra za proračun Giolittija se 
je sestal medministrski odbor za 
gospodarsko načrtovanje (CIPE), ki 
je sklepal o ukrepih, ki jih bo 
moral sprejeti medministrski odbor 
za cene (CIP) v nadomestilo lan
skih zakonskih odlokov o zamrznit
vi cen 21 vrst blaga široke potroš
nje, ki zapadejo 31. julija.

Vlada se je odločila, da bo po 
31. juliju izvajala predvsem nad
zorstvo nad cenami od proizvod
nje do potrošnje. Po sestanku je 
minister za kmetijstvo Bisaglia iz 
javil, da bo ' lada jamčila za cene 
navadnega kruha, navadnih teste
nin, sladkorja, navadnega oljčnega 
in semenskega olja. V tem smislu 
je medministrski odbor za gospo

darsko načrtovanje dal navodila | dilih medministrskega odbora za 
medministrskemu odboru za cene, [ cene. 
ki ima nalogo, da izvaja sprejete 
sklepe. Vlada je poskrbela, da bo 
državna ustanova AIMA poskrbela, 
da bodo omenjena živila na razpo
lago potrošnikom po zajamčenih 
cenah s posegom na tržišču z za! 
gami iz svojih skladišč. To naj t i 
zajamčilo stalnost cen omenjenih 
najnujnejših živil.

Sklep CIPE o cenah in napotilih 
medministrskemu odboru za cene v 
pogledu kmetijskih pridelkov in pro 
izvodov živilske industrije za ši
roko potrošnjo vsebuje tudi seznam 
posameznih živil. Gre, kot smo o- 
menili, za osnovna živila, o cenah 
katerih bodo neposredno odločali 
pokrajinski odbori za cene po navo-

Poleg kruha, olja in testenin bodo 
pod nadzorstvom tudi cene mleka za 
široko potrošnjo, soli in sladkorja. 
Pokrajinski odbori za cene pa bodo 

’ .i ovali cene boljših vrst olivne- 
g.i in semenskega olja. mlečnih iz
delkov, posebnega mleka, svinjine, 
ovčjega in konjskega mesa, perutni
ne in kuncev, raznih salam, šunke 
in drugih mesnih izdelkov široke po
trošnje. Nadzorovali bodo tudi cene 
konzerviranih in globoko zamrznjenih 
rib in mesa ter cene konzervirane
ga paradižnika.

V bistvu, se bo zajamčeno nadzor
stvo nad cenami najnujnejših živil 
izvajalo več ali manj po starem na

činu, ki je veljal preden je vlada 
lani julija zamrznila cene 21 vrst 
živil, če ne bodo sprejeli še kakih 
posebnih strogih nadzornih ukrepov 
bo zelo težko ugnati industrijce in 
veletrgovce, ki so še med zamrznit
vijo cen uspeli ustvariti takšne drzne 
pogoje, da so cene stalno naraščale. 
Sicer pa danes ni lahko določiti ka
tero blago je «široke potrošnje». De
lavska družina gotovo ne živi samo 
od kruha, testenin in navadnega oliv
nega ali semenskega olja. / • 
povedani ukrepi bodo težko zavrli na
raščanje cen blaga široke potrošnje, 
če se ne bo podražitev omilila pred
vsem zaradi ostrih vladnih davčnih 
ukrepov, ki bodo pobrali iz žepov i- 
taiijanskega potrošnika v prihodnjih 
12 mesecih tri tisoč milijard lir.

Britanski tisk podčrtuje danes ve
lik politični pomen, ki ga ima dej
stvo, da je predsednik Makarios o- 
sta! živ. Časopisi poudarjajo, da 
Makarios ni odstopil in da je torej 
še vedno izvoljeni ciprski predsed
nik. Domnevati je, nadaljuje britan
ski lisk, da ima Makarios še vedno 
podporo večjega dela grškega pre
bivalstva, Turki pa bi vsekakor raje 
videli vlado, ki bi jo vodil Ma
karios, kot pa vojaški režim, ki bi 
ga vodili grški častniki pod pred
sedstvom Georgiadesa - Sampsona. 
Nadškof Makarios je torej še vedno 
mož, ki lahko ponovno vzpostavi 
ciprsko neodvisnost, od katere je 
v mnogočem odvisen mir na Sre
dozemlju. Londonski časopis Times 
pravi, da so grški častniki kršili 
sporazum iz leta 1960, s katerim je 
bila ustanovljena ciprska republika, 
kar vsekakor opravičuje morebitni 
poseg Velike Britanije in Turčije, 
ki z Grčijo jamčijo za ciprsko ne
odvisnost.

Ob svojem prihodu v Veliko Bri
tanijo je Makarios imel tiskovno 
konferenco, na kateri je poudaril, 
da je še vedno edini zakoniti ci
prski predsednik, saj ga je izvolilo 
ciprsko ljudstvo. Dejal je tudi, da 
bi raje ostal na Cipru, med ljud
stvom, okoliščine pa so narekovale 
njegov takojšnji odhod z otoka. Ma
karios je nato opisal, kako je od
šel iz Nikozije in kako je večkrat 
govoril po radiu iz Pafosa. Včeraj 
pa je manjša pomorska enota cipr
ske narodne garde, ki jo vodijo u- 
porni grški častniki, bombardirala 
radijsko postajo in jo uničila.

Makarios je nato obtožil grški 
fašistični režim, da je organiziral 
zaroto, ki so jo izvedli grški čast
niki v službi pri ciprski narodni 
gardi .Dejal je, da so ga uporniki 
skušali umoriti, ko so napadli pred
sedniško palačo z minometi in z 
drugim težkim orožjem. Prepričani 
so bili, da je umrl pod ruševinami 
m so zato sporočili po radiu vest
0 njegovi srprti. Nadškof je nato 
izrazil hvaležnost britanski vladi, 
ki mu je omogočila, da je zapustil 
Ciper in se je zatekel na Malto 
ter nato dopotoval v London. Po
udaril je, da je njegov namen od
potovati v New Yorku, da bi spre 
govoril pred varnostnim vsetom 
OZN.

Popoldne se je Makarios sestal
1 angleškim ministrskim predsed
nikom Wilsonom, s katerim se je 
pogovarjal približno eno uro. Pogo
vora se je udeležil tudi ciprski vi
soki komisar v Londonu Kostas A- 
šiotis. Popoldne se je Makarios sre
čal tudi z zunanjim ministrom Cal
laghanom. Doslej še ni jasno ali se 
bo sestal tudi s turškim predsed
nikom vlade Bulentom Ecevitom, ki 
bi moral v teku današnjega dne do
potovali v Veliko Britanijo.

Medtem se napetost med Grčijo 
in Turčijo stopnjuje. Vojski obeh 
držav sta v pripravnem stanju že 
od samega začetka ciprske krize. 
Kot znano je Turčija naslovila na 
britansko vlado poziv za skupni 
poseg, da bi ponovno vzpostavili 
ciprsko neodvisnost. Iz dobro ob
veščenih turških krogov poročajo, 
da bo Turčija kaj kmalu dala 
grškim častnikom, ki so organizira
li in vodili državni udar, ultimat 
in da bo nato vojaško posegla, če 
ne bodo ultimata sprejeli. Pouda
rjajo, da bo Turčija spoštovala svo
jo vlogo poroka ciprske neodvisno
sti. kot določa sporazum iz leta 
1960. Ankarska vlada je baje zahte
vala od upornikov, naj se takoj

predajo in izrodijo orožje ter naj 
se zakoniti predstavniki ciprskega 
ljudstva nemudoma vrnejo na oblast 
Iz istih krogov poročajo, da bi 
namen morebitnega turškega pose
ga na Cipru bil samo ponovna vzpo
stavitev ustavnega reda na otoku, 
poseg ne bi nikakor bil namenjen 
proti Grčiji ali pa proti grški skup
nosti na Cipru. Če bi Grčija „- 
virala to pobudo, bi bila odgovor
nost za morebiten spopad zgolj nje
na, ugotavljajo v Turčiji. Poročajo, 
da so turške vojaške oblasti pre
mestile precejšnje število čet v o- 
balne kraje, kjer naj bi čakale, da 
se vkrcajo na ladje 

Iz Aten medtem poročajo, da je 
bilo v teku spopadov na Cipru ka
kih 300 mrtvih žrtev, večje število 
ljudi pa je bilo ranjeno. V grškem 
glavnem mestu so zelo zaskrbljeni 
zaradi zadnjih turških izjav o vo
jaškem posegu na Cipru. Grške pot
niške ladje so takoj zapustile turška 
pristanišča, Egejsko morje pa je 
polno grških, turških, sovjetskih in 
ameriških ladij.
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Zaskrbljenost v Jugoslaviji 
zaradi ciprskih dogodkov

Tito označil ciprskega predsednika kot velikega prijatelja 

Jugoslavije in vztrajnega zagovornika neuvrščenosti

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 17. — Prevrat na Ci

pru je še vedno v središču pozor
nosti jugoslovanske javnosti, kajti 
gre za prijateljsko neuvrščeno dr
žavo in njenega predsednika Ma- 
kariosa, uglednega borca za neod
visnost in svobodo svojega ljudstva, 
za enakopravne odnose med naro
di, za mir in napredek na svetu 
velikega prijatelja Jugoslavije in 
osebno predsednika Tita.

Predsednik Tito je sinoči v Za
grebu poleg ocene, ki jo je dal v 
zvezi z dogodki na Cipru v govoru 
pred političnim aktivom, dal poseb
no izjavo, v kateri je poskus pre
vrata na Cipru ocenil kot najbolj 
grobi napad na neodvisnost, suve
renost in integriteto republike Ci
pra, njegovo vlado in predsednika 
Makariosa. Tita je posebno ogorči
la vest, da so hoteli ubiti predsed
nika Makariosa, velikega prijate
lja Jugoslavije «simbola osvobodil
ne borbe ciprskega ljudstva, ugled
nega borca za enakopravne demo
kratične odnose na svetu, preizku
šenega posrednika politike neuvr
ščenosti».

Tito v izjavi poudarja velik pri
spevek predsednika Makariosa pri 
uresničenju načela in smotra ne
uvrščenosti, svobode in za mir, ne
odvisnost in svobodo vseh narodov 
ter opozarja na nevarnost te obo
rožene intervencije v neposredni 
bližini žarišča krize na Bližnjem 
vzhodu.

Pomočnik zveznega tajništva za

zunanje zadeve Slavoljub Petrovič 
je poklical danes v zvezno tajni
štvo odpravnika poslov grškega ve
leposlanika v Beogradu Kostantina 
Lideropulosa ter v imenu jugoslo
vanske vlade izrazil ostro nezado
voljstvo in protesta zaradi napada 
na predsednika Makariosa in zako
nito vlado Cipra. Petrovič je po
udaril, da je s tem ustvarjeno ne
varno stanje ne le na Cipru, em- 
več v Sredozemlju in na Bližnjem 
vzhodu. Pomočnik zveznega Ujni- 
štva za zunanje zadeve Jugoslavi
je je opozoril grškega diplomata, 
da jugoslovanska vlada smatra 
predsednika Makariosa in njegovo 
vlado za edina zakonita zastopni
ka republike Cipra in da zahteva, 
da se s Cipra nujno odstranijo 
grški častniki.

Jugoslovanski veleposlanik r So
fiji Ante Drndič je obiska! včeraj 
popoldne bolgarskega zunanjega 
ministra Mladenova, s katerim je 
izmenjal misli o najnovejšem po
ložaju na Cipru. Ob tej priložnosti 
je bilo obojestransko ugotovljeno, 
da ta brutalen napad ogroža mir 
in varnost na področju Sredozem
lja, Balkana in na svetu sploh.

Po vesteh radia Bukarešta je zu
nanji minister Romunije i .acove- 
scu povabil danes grškega velepo
slanika, od katerega je zahteval, 
da sporoči grški vladi globoko za
skrbljenost romunske vlade zarodi 
prevrata, ki so ga izvršile grške 
vojaške oblasti.

B. BOŽIC
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DANES BO OBČINSKI SVET RAZPRAVLJAL O TARIFAH ACEGAT

CENA VOZNEGA USTA SE BO 
ZVIŠALA OD 50 NA 100 LIR

Občutna zvišanja tarif za vodo in plin ■ Predvidena razprava o 
kritičnem finančnem stanju Stalnega slovenskega gledališča

Občinski svet je v noči med torkom 
in sredo zasedal do tretje ure zju
traj in končno odobril z glasovi leve 
sredine sklep, da se vpiše v prora
čun za leto 1975 deficit občinskega 
podjetja ENCO in da bo občina na
stopila kot zasebna stranka v pro
cesu proti upraviteljem ustanove, v 
kolikor bodo kazensko preganjani. 
Sklep občinskega odbora, ki ga je 
obrazložil odbornik Abate, najprej go
vori o ureditvi položaja osebja, ki 
je dobilo zaposlitev v drugih uradih, 
nato pa o deficitu, ki je znašal 521 
milijonov lir, h katerim je treba 
še prišteti stroške za tri občinske 
uslužbence, ki so bili zaposleni v 
ustanovi in stroške za prostovoljni iz. 
top, tako da znaša celotni izdatek 
589 milijonov lir.

Seveda je prišlo okrog tega sklepa 
do zelo živahne razprave, v katero 
je poseglo z dolgimi govori kar pet 
svetovalcev MSI. Opozicija je zah
tevala, da občinski svet imenuje pre
iskovalno komisijo, kar pa je večina 
zavrnila, češ da ni mogoče vnaprej 
izreči politične obsodbe, da ima ce
lotno zadevo v rokah sodišče .n da 
bi taka komisija pomenila v doioče 
ni meri nezaupanie do sodnih oliasti.

Po vsej verjetnosti bo prišlo do 
dolge in živahne razprave tudi danes, 
saj bodo na dnevnem redu važni 
sklepi in med njimi zvišanje tarif 
ACEGAT ter prispevki trem gledališ
kim ustanovam,

Opravni svet ACEGAT je v četr
tek 11. t.m,, občinski odbor pa v 
petek, 12. julija, odobril nove tari
fe ACEGAT, ki meo drugim pred- 
v'devajo, da se zviša vozni listek od 
50 na 100 lir. Seveda pa ti poviški 
ne bodo odanreni tako zlahka, saj so 
komunisti ze napovedali ostro opozi
cijo na seji komisije, ki se je se
stala včeraj. Z druge strani pa smo 
izvedeli, da se zelo resno upirajo 
tudi socialisti in, da je podžupan 
Giuricin po nalogu tajnika Ghersija, 
na včerajšnji seji občinskega odbora 
predlagal, da se sklep odloži na 
jesen.

Med najbolj ostrimi ukrepi je vse
kakor zvišanje voznega listka na 100 
lir, kar skuša odbor omiliti s tem, 
da bi ustanovili mesečno vozovnico, 
ki bi stala za eno vožnjo 2.500 lir, 
za dve 3.000 lir in za vse proge 4 
tisoč lir. Dijaki in vojaki bi imeli 
popust 50 odstotkov. Osebe, ki ima
jo več kot 65 let in ki nimajo več 
kot 80.000 lir mesečnega dohodka pa 
bodo prejele mesečno vozovnico za
stonj.

Predlog sklepa predvideva zvišanje 
tarif za vodo: do porabe 27 kubič
nih metrov na dva meseca bi ostala 
tarifa nespremenjena, od 28 do 54 ku
bičnih metrov bi se zvišala od 150 
na 300 lir za kubični meter in od 
54 dalje bi se progresivno občutneje 
povečala. Za industrijsko porabo vo
de (v to kategorijo spadajo tudi ba
ri, gostilne, mali obrati, obrtniške

delavnice itd.) je dosedaj veljala ta
rifa, ki je predvidevala za višjo po
rabo nižjo tarifo, sedaj pa se bo to 
razmerje obrnilo in se bo tarifa po
prečno zvišala od 40,7 lir za kubič
ni meter na 110 lir. Nekoliko se bo 
znižala tarifa za okoliške kraje tr
žaške občine, kjer je bila dosedaj 
višja, kot za ostale mestne predele.

Bistveno pa se je povečala tarifa 
za miljsko in dolinsko občino, kar 
je sklenilo podjetje, ne da bi se po
svetovalo s prizadetima občinama, 
ter povrh ni niti obvestilo županov.

Zvišala se bo tudi tarifa za metan 
po novem pravilniku.

Z vsemi temi poviški nameravajo 
povečati dohodke občinskega podjet
ja ACEGAT za 3 do 3,5 milijard 
lir, tako da bi se letni deficit zni
žal od sedanjih devetih milijard na 
5,5 do 6 milijard lir. Kot je razvid
no iz skupne številke, gre v resnici 
za občutni pritisk na življenjsko ra
ven prebivalstva.

Na današnji seji tržaškega občin
skega sveta bo poleg tega govor tu
di o prispevkih občine za tri ob
stoječa gledališča: Verdi, Teatro sta
bile in Stalno slovensko gledališče. 
Občinska uprava bo predložila samo 
ra sklep, vendar pa je očitno, da se 
bo razvnela razprava o vseh zaple
tenih vprašanjih, ki so povezani z 
gledališko politiko. Predvsem gre za 
načrte gradnje nove gledališke pa
lače v vrednosti okrog 9 milijard lir, 
kar pa bi se prav gotovo še pove
čalo in proti čemur so se že izre
kli predstavniki PSI, KPI in proti 
katerim obstaja tudi v okviru KD 
dokaj ostra opozicija. Zaradi tega je 
postalo povsem logično, da se o tem 
uradno ne bo razpravljalo še zlasti 
zaradi trenutnega splošnega finančne
ga stanja.

Razpravljalo pa se bo o kritičnem 
stanju Stalnega slovenskega gledali
šča in o zantevi upravnega sveta, 
da občina podpre gledališče in da 
predvsem intervenira v Rimu, da se 
slovensko gledališko ustanovo vklju
či med stalna gledališča ter da tako 
prejme ustrezno podporo.

Deželni svet je na včerajšnji seji 
razpravljal o pomembnih vprašanjih 
decentralizacije ter demokratičnega 
sodelovanja med krajevnimi uprava
mi. Razpravo je izzval predlog ko
munistične svetovalske skupine po 
ustanovitvi tako imenovanih skupno
sti med upravami goratih ter gri
čevnatih področij naše dežele. Na
loga teh skupnosti naj bi bilo gos
podarsko, družbeno in urbanistično 
načrtovanje. V razpravo, ki se je 
poleg vprašanja upravne decentrali
zacije dotaknila tudi vprašanja raz
nih reform, je poseglo več svetoval
cev. Zakonski predlog je orisal Ba- 
racetti (KPI), nakar so spregovo
rili Boschi (MSI), Trauner (PLI), 
Lonza (PSDI), Zanf agnini (PSI)

ki je predlagal naj komunistična 
svetovalska skupina svoj predlog 
umakne, čeprav ni zanikal vredno
sti demokratične udeležbe pri uprav
ljanju.

Baracetti je predlog zavrnil, če
mur je sledilo glasovanje. Predlog 
ni bil sprejet, ker so zanj glasovali 
samo komunisti. S tem v zvezi je 
deželno vodstvo socialistične stran
ke izdalo poročilo, v katerem je re
čeno, da se stranka kljub glasova
nju proti omenjenemu predlogu no
če izogniti reševanju tega pomemb
nega vprašanja.

SINOČI NA GRAJSKEM DVORIŠČU

zadnji pogled na oglasno desko. zbogom srednja šola
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VČERAJ SO OBJAVILI OCENE LETOŠNJE MATURE

Odličen izid zrelostnih izpitov 
na slovenskih višjih srednjih šolah
Tako na znanstvenem in klasičnem liceju kot na 
zavodu so izdelali vsi kandidati - Na učiteljišču

trgovskem tehničnem 
bodo izidi znani danes

Na slovenskih višjih srednjih šo
lah, razen učiteljišča, so včeraj ra
zobesili izide zrelostnih izpitov. Na 
znanstvenem in klasičnem liceju «F. 
Prešeren» so bile ocene sicer znane 
že predvčerajšnjim. Uspeh na teh 
dveh zavodih ni nikogar posebno pre
senetil, saj so bili tudi končni izi
di ob zaključku šolskega leta nad
vse zadovoljivi. Tako je na znanstve
nem liceju izdelalo vseh 23 dijakov, na 
klasičnem pa vseh 15 kandidatov. 
Večja neznanka je bil, kot običajno, 
končni izid na Trgovskem tehničnem 
zavodu «ž. Zois». Skupno se je v 
prvih julijskih dneh spoprijelo z iz- 
praševalno komisijo 38 kandidatov in 
veliko izmed teh je včeraj predpoldne 
z nestrpnostjo pričakovalo, kdaj bodo 
razobesili ocene. Na marsikaterem o- 
brazu smo brali zaskrbljenost in 
le malo je bilo takih, ki so bili po
polnoma prepričani v uspeh. Zato pa 
je bilo zadovoljstvo, ki je razžarilo 
njihove poglede toliko večje, ko sta 
iz tajništva končno priromala toliko 
pričakovana seznama, na katerih je 
ob slehernem imenu stalo zapisano 
«zrel» ali «zrela». Res da je sred
nja ocena nekoliko nižja kot na znan
stvenem ali klasičnem liceju, a po
membno je to, da smo vsi izdelali, je 
bilo splošno mnenje. Celo. šolski slu
ga je bil vidno navdušen nad tem 
uspehom: «Odkar sem tu v službi, se 
ne spominjam, da bi bili na maturi 
vsi izdelali.» In na koncu naj ome
nimo, da so bili z izidom zadovoljni 
tudi profesorji. Pismeni del izpita so 
v glavnem vsi dobro opravili, pripo-

Naj bo karkoli — s 
Trgovskega tehničnega 
v življenje 38 mladih

Colli (KPI), Biasutti (KD) ter samlminjajo, posebno dobro pa so bili 
predsednik deželne uprave Comelli, I kandidati letos pripravljeni na ustno

V TRSTU SO ŽIVLJENJSKI STROŠKI MED NAJVIŠMi VITALUI

SINDIKALNA FEDERACIJA ODLOČNO 
PROTI ZVIŠANJU TARIF ACEGATA

Poziv delavcem, da danes protestirajo pred pričetkom seje občinskega sveta

Pokrajinska federacija CGIL-CISL-1 nih prevozov, zaradi česar so še I Giust, predvideva zakonski osnutek 
UIL sporoča, da je 15. julija ob-1 vedno slabe zveze z industrijskim nov način reševanja perečega sta-
činski odbornik Abate obvestil taj- pristaniščem. “

Tovarniški odbor papirnice ob Tlništvo sindikata, da bo občina še 
pred poletnimi počitnicami občut
no zvišala tarife Acegata. Tajništvo 
federacije je odločno proti temu 
zvišanju, ki bi ga tržaška občina 
sprejela prva v Italiji in to v 
Trstu, kjer so življenjski stroški že 
tako zelo visoki ter med najvišjimi 
v republiki. To povišanje bi spre
jeli kljub temu, da v parlamentu 
še niso bila zvišanja tarif dokonč
no odobrena. JFfoleg tega je nespre
jemljiv način, da se sindikalni orga
nizaciji sporoči izvršeno dejstvo, ne 
da bi predhodno prišlo do posve
tovanja.

Sindikalna federacija poleg tega 
ugotavlja, da bodo nove tarife po
novno prizadele manj premožne, saj 
so izbrali sistem, ki bo prizadel 
predvsem tiste, ki imajo stalne me
sečne dohodke.

Zvišanje prevoznih tarif je poleg 
tega izvedeno izven kakršnega koli 
poskusa reforme, ki bi predvide- 

, la sistem olajšanih tarif za de
lavce, študente, upokojence itd. po 
predlogih, ki jih je pravočasno pred
lagala sindikalna federacija.

Sindikalna federacija zaradi tega 
zavrača zvišanje tarif ACEGAT in 
poziva občinski svet, da zavrne 
predlagani sklep občinskega odbora. 
Istočasno federacija poziva tovar- 

1 niške svete in delavce vseh kate
gorij, da danes odločno protestirajo 
še pred pričetkom seje občinskega 
sveta pred občinsko palačo ob 17.30.

O sklepu občinskega odbora so 
1 razpravljali številni delavski sveti, 
ki so sprejeli resolucije, ki so jih 
dostavili občinskemu odboru ali žu
panu Spacciniju.

Tovarniški svet podjetja SNIA - 
Viscosa ugotavlja, da gre za sistem, 
ki v enaki meri prizadene visoke 
kot tudi nizke družinske dohodke in 
da se bo še poslabšal položaj manj 
premožnih. Predstavniki tovarniške
ga sveta tovarne Calza Bloch pra
vijo, da se bo še zaostrilo že tako 
previsoko fiskalno breme in da so 
ukrepi nepravični, še zlasti, ker ni 
bila izvedena organska reforma jav-

mavu izraža zaskrbljenost zaradi 
sklepa tržaške občine, ki predvideva 
nove izdatke, ki se pridružujejo bre
menom, ki jih bodo morali prenašati 
delavci zaradi zadnjih sklepov vla
de. Tovarniški svet podjetja Media
no odločno protestira proti tako ob
čutnemu zvišanju cen prevozov in 
drugih tarif ACEGAT, kar dokazuje 
pomanjkanje dobrg volje, da bi se 
delalo v smeri, ki bi olajšala po
ložaj delavcev. Tovarniški svet ugo
tavlja, da so delavci odločno proti 
napovedanim poviškom tarif. Konč
no tovarniški svet podjetja Saul Sa- 
doch odločno protestira proti skle
pom občinskega odbora in pravi, 
da je ukrep nepravičen, saj bo po
novno prizadel manj premožne.

• Vladni komisar prefekt Di Loren
zo je včeraj sprejel na vljudnostni 
obisk novoizvoljenega predsednika I- 
talcantieri inž. Vittoria Fanfanija, ka
terega so spremljali novi glavni di
rektor družbe inž. Manlio Lippi, na
mestnik direktorja dr. Antonio Zap
pi in upravni delegat Tržaškega arze
nala — S. Marco inž. Lorenzo Pa
lomba. Prefekt je novoizvoljenim 
funkcionarjem zaželel obilo uspeha 
na novih delovnih mestih.

Peta deželna komisija 
o ljudskih gradnjah

Peta deželna komisija je včeraj 
zaključila razpravo o zakonskem 
osnutku za ljudske gradnje ter o 
zakonskem predlogu, ki zadeva po
sege za zagotovitev primernih pod 
ročij za ljudske gradnje in ki ga 
je izdelala komunistična svetoval
ska skupina. V razpravo so posegli 
številni svetovalci ter odbornik za 
javna dela Giust. Glede tega po
membnega zakonskega ukrepa je 
imela deželna komisija tudi več po
svetovanj s predstavniki sindikalnih 
organizacij ter gradbeniki. Kot je 
v svojem poročilu izjavil odbornik

novanjskega problema v naši deželi 
in bo sprožil gradbena dela v skup
nem znesku 64 milijard lir.

Zaključeno razdeljevanje 
telefonskih imenikov

Telefonsko podjetje SIP je zaklju
čilo z razdeljevanjem novih telefon
skih imenikov. Kdor še ni prejel ime
nika. ga lahko dvigne v uradih SIP 
v Ul. Beccaria štev. 5. Pokazati mo
ra zadnji poravnani račun telefonske 
naročnine in vrniti stari imenik. U- 
rad je odprt od ponedeljka do petka 
od 8.30 do 12.15 in od 15.30 do 16.30.

izpraševanje, 
šolskih klopi 
zavoda stopa 
ljudi, od katerih se bodo nekateri 
takoj zaposlili pri raznih podjetjih, 
nekaj pa jih bo nadaljevalo študije 
na univerzi.

Izid zrelostnih izpitov je naslednji:

TRGOVSKI TEHNIČNI 
ZAVOD «Ž. ZOIS»

V. a — Izdelali so: Sonja Cri- 
smancich, Tamara Crismancich, 
Grozdana Danev, Lilijana Furlan, 
Vanda Gomizelj, Mirjam Gregori, 
Teodora Kressevich, Viviana Kri- 
zmancic, Graziella Luin, Viviana 
Luksa, Sonja Milic, Vilma Orel, Lu
cilla Rakar, Ester Sferco, Zdenka 
Starc, Vanda Svara, Vilma Širca, 
Loredana Ukmar, Severina Zam- 
pieri.

V. b — Izdelali so: Pavel Barazut- 
ti, Darinka Cossutta, Miloš Cossut- 
ta, Mariza Dilli, Ondina Germani, 
Suzan Guštin, Mira Kraus, Magda 
Kuret, Tatjana Malalan, Ivan Ma
rušič, Patrizia Mauri, Lucija Pete
lin, Fulvia Sancin, Franko Santi, 
Boris Sardoč, Viljam Slavec, Rada 
Sossi, Marinko Stopar, Marina Zol- 
lia.

ZNANSTVENI LICEJ 
«FRANCE PREŠEREN»

Izdelali so: Pavel Bertocchi, No
rina Bogateč, Aleksij Brass, Alen
ka Franceschini, Branko Jazbec, 
Miloš Jugovič, Suadam Kapič, Mira 
Kovačič, Robert Milic, Miran Pece- 
nik, Valter Prassel, Peter Pavel 
Rolli, Mariza Skerk, Adrijan Sossi, 
Adrijan Sossi (Jani), Irene Sossi, 
Alojz Stok, Nelida Ukmar, Karel 
Zeriali, Aleš Žetko, Boris Zidarič, 
Sara Zuccoli, Pavel Ferluga (priv.).

KLASIČNI LICEJ
Izdelali so: Vilma Abrami, Tama

ra Saldassi, Gabrijela Bevilacqua, 
Borut Desco, Luiza Gregori, Alen
ka Legiša, Diego Marega, Suzana 
Pertot, Serena Repinc, Majda Ter- 
cioni, Patrizia Zuzek, Fabio Ceudek, 
Marjano Cijan, Savina Cotič, Dea
na Sirk.

Najboljši uspeh je na znanstve
nem liceju dosegel Suadam Kapič, 
ki je izdelal s 60/60. Z isto oceno 
je na klasičnem liceju izdelala Dea
na Sirk iz Gorice. Na trgovskem 
tehničnem zavodu pa je bila najbolj
ša Fulvija Sancin z 58/60. Na slo
venskem učiteljišču «Anton Martin 
Slomšek» bodo končne izide objaviU 
danes po 13. uri.

Prometna nesreča 
70-letne skuterlstke

Z rešilnim avtomobilom Rdečega 
križa so včeraj prepeljali v bolniš
nico 70-letno Almo Silvani por. Bra- 
iuca iz Milj. Bila je precej potol
čena po obrazu in udih in so jo 
zato sprejeli na nevrokirurškem od
delku s prognozo okrevanja v 40 
dneh. Vzrok poškodb — trčenje z 
motornim kolesom v avtomobil. Pri
letna ženska se je namreč nekaj 
čez poldne, ob najhujši pripeki, pe
ljala s svojim motornim kolesom 
po Drevoredu D’Annunzio v Miljah, 
ko jo je nenadoma obšla slabost in 
je z vozilom treščila v ustavljeno 
simco.

OBVESTILO
ŽIVINOREJCEM

V četrtek, 11. t.m. se je v Do
lini sestal pripravljalni odbor za 
ustanovitev zadružnega hleva za re
jo živine sivorjave pasme v dolin
ski občini na srenjskem hribu «Dol
ga krona» (dolinsko Brdo). Člani 
zadruge so lahko vsi kmetje in ži
vinorejci tržaške pokrajine. Prihod 
nji sestanek bo danes, 18. t. m., 
ob 20.30 v prostorih prosvetnega 
društva «Valentin Vodnik» v Dolini.

Vabljeni vsi kmetje in živinorej
ci tržaškega ozemlja, katere jih po
buda zanima.

Pripravljalni odbor

OBVESTILO SINDIKATA 
SLOVENSKE ŠOLE

Obveščamo učiteljstvo, da je šol
sko skrbništvo objavilo lestvico za 
poverjena in nadomestna službena 
mesta na šolah s slovenskim učnim

jezikom za šolsko leto 1974-75. Lest
vico si je mogoče ogledati od 17. 
do 18. ure na tajništvu sindikata 
danes in jutri.

Prav tako obveščamo profesorje 
da so bile objavljene lestvice za po
verjena mesta za srednje šole s 
slovenskim učnim jezikom in da si 
lestvico lahko ogledajo na zavodu 
«France Prešeren», še posebej ob
veščamo profesorje in učitelje, ki 
se nameravajo upokojiti predčasno 
po zakonu z dne 24. maja 1970, štev. 
336, da morajo vložiti prošnjo ne
preklicno do 8. avgusta 1974.

Po členu 17 zakona z dne 30. ju
lija 1973, štev. 477, bodo šolska 
skrbništva imenovala za stalne od 
1. oktobra habilitirane profesorje, 
ne da bi le-ti vložili kakršno koli 
posebno vlogo; vsekakor bodo teh 
imenovani prišlo po izvršenih pre
mestitvah profesorjev in imenova
nju zmagovalcev na natečajih.

Včeraj se je z odliko diplo
miral na tržaški univerzi za 
doktorja biologije

EMIL BOLE
Iskrene čestitke mu izrekajo 

tovariši sekcije PSI za vzhodni 
Kras.

Včeraj je na tržaški univerzi 
promoviral za doktorja biologije

EMIL BOLE
Svojemu tajniku iskrene če

stita ŠD Polet.

«Labodje jezero» v lepi 
izvedbi varšavskega baleta

Zelo ubran ansambel z odličnimi prvimi plesalci - Dognana koreo
grafija - Imeniten orkester in v njem še zlasti prvi violinist-solist

Gledališča

Letošnje poletne prireditve na 
tržaškem Gradu so se začele pod 
srečno zvezdo v vseh ozirih. Le
po vreme (v zadnjih letih je sla
bo vreme sistematično oviralo pred
stave), razprodan avditorij in kva
liteten nastop gostujočega ansam
bla, baleta varšavske Opere, ki je 
še enkrat potrdil visoko raven 
slovanske in seveda tudi očiten 
vpliv ruske baletne šole.

Čajkovskega «Labodje jezero* je 
za vsak baletni zbor ena najtežjih 
preizkušenj, saj zahteva vsestransko 
ubran in v plesnem smislu tehnič
no dodelan ansambel, poleg tega 
pa tudi ustrezno koreografsko po
stavitev in interpretacijsko in zvoč
no neoporečen orkester.

Za balet varšavske Opere je po 
njegovem sinočnjem nastopu mogo
če reči, da je v vseh teh sestavinah 
izpričal visoko evropsko raven in 
da je prav skladnost med njimi ti
sta, ki je pogojevala izvedbo samo. 
Iz nje je namreč v polnem sijaju 
zadihala vsebinska in glasbena ro
mantičnost, ki je v izvirni koreogra
fiji Mariusa Petipe in Leva Ivano
va dobila povsem sozvočen okvir, v 
orkestru pa dognanega glasbenega 
tolmača pod zanesljivim vodstvom di
rigenta Mieczyslava Nowakowskega.

Če je celoten baletni ansambel 
izpričal lepo ubranost in znatno 
tehnično obvladanje vseh plesnih 
prvin, potem so seveda še toliko 
bolj izstopali solisti, med katerimi 
zlasti Božena Kociolkowska v vlogi 
Odette - Odille, Dariusz Blajez kot 
princ, Jarzy Graczyk kot dvomi 
norec in še drugi v manjših oziro
ma plesno manj zahtevnih vlogah. 
Lepi skupini so sestavljali trije ve
liki in štirje mali labodi. Zelo sli
kovito so bili izvedeni plesi v tret
jem dejanju: španski, neapeljski, 
čardaš in mazurka, v katerih so 
se plesalci predstavili v lepih ko
stumih. Kljub poudarjeni vlogi so
listov, pa je vendarle ena očitnih 
značilnosti varšavskega baleta nje
gova ansambelska izenačenost, v 
čemer se kaže močna osebnost prve

PD «SLAVEC» — R1CMANJE 

vabi na tradicionalno vaško

SAGRO
SPORED:

SOBOTA, 20. julija 
Ob 17. uri otvoritev kioskov. Od 
20. ure dalje ples z ansamblom 
Pomlad.

NEDEUA, 21. Jurija 
Ob 17. uri koncert domače godbe 
na pihala. Od 20. ure dalje ples 
z ansamblom Pomlad.

PONEDELJEK, 22. julija
Ob 17. uri otvoritev kioskov. Od 
20. ure dalje ples z ansamblom 
Pomlad.

Opravljeno maturo so maturanti trgovske skupno «zalili» v bližnjem baru
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PO VLADNEM ODLOKU ZA PREMOSTITEV FINANČNE KRIZE

Navodila za plačan je enkratne 
takse na vozila in plovila

Rok za plačilo takse zapade 5. avgusta

Tržaški avtomobilski klub je ob
javil navodila za plačevanje enkrat
ne takse za vozila in plovila, ki jo 
predvideva zakonski odlok štev. 251 
z dne 6. julija 1974, ki je bil istega 
dne objavljen v Uradnem listu. Tak
so morajo plačati lastniki vseh vo
zil ,ki so bila registrirana do 6. 
julija in za katere je bila letos 
plačana prometna taksa, čeprav le 
za nekaj mesecev. Takse so opro
ščeni taksiji, ladje za prevoz pot
nikov in vozila, ki so bila registri
rana po 7. juliju letos. Datum re
gistracije je datum izdaje prve pro
metne knjižice.

Višina takse za avtomobile po ka
tegorijah, ki jih navajamo v davčnih 
konjskih silah (te so napisane na 
prvi strani prometne knjižice):

do 10 KS 6.000 lir
od 11 do 13 KS 15.000 lir
od 14 do 16 KS 30.000 lir
od 17 do 20 KS 50 000 lir
od 21 do 40 KS 200.000 lir

Za vozila z več kot 40 KS je taksa 
enaka letni prometni taksi, ki jo 
predvideva priloga zakona štev. 356 
z dne 27.5.1959 in dodatnemu davku, 
ki ga predvideva člen 25 zakona 
štev. 729 z dne 24.7.1961.

Motoma kolesa:
do 200 kub. cm so oproščena
takse

od 201 do 350 kub. cm 20.000 lir
od 351 do 500 kub. cm 50.000 lir

nad 500 kub. cm 100.000 lir
Motorni čolni;

do 10 KS 10.000 lir
od 11 do 20 KS 20.000 lir
od 21 do 30 KS 40.000 lir
od 31 do 45 KS 10.000 lir

nad 45 KS 200.000 lir
Takso je treba plačati: 
a) za vozila, za katere je že bila 

plačana prometna taksa je treba 
plačati dodatno takso do 5. avgusta 
1974 po poštnem tekočem računu 
štev. 11/77000, naslovljenem na Ita- 
djanski avtoklub (Automobile club

d’Italia). Uporabiti je treba obra
zec s tremi odrezki s siglo CHSbis;

b) za vozila, ki so bila registri
rana pred 6. julijem, a ni bila še 
plačana prva prometna taksa, je 
mogoče dodatno takso plačati pri 
okencu ACI skupno s plačilom pro
metne takse.

Na hrbtni strani poštne položnice, 
kjer je natiskano «causale del ver
samento« in tudi tam, kjer je nati
skano «ricevuta del versamento* je 
treba napisati vrsto vozila ali mo
tornega čolna, evidenčno tablico 
avta ali motorja in geslo za iden
tifikacijo motornega čolna. Potrdilo 
o plačani pristojbini je treba hra
niti v prometni knjižici.

Za tiste, ki bi ne plačali te takse 
ali bi plačali prenizko takso, so 
predvidene visoke globe. Globo bo
do morali plačati tudi tisti, ki ne 
bodo na potrdilu napisali oznake za 
identifikacijo vozila ali plovila.

balerine Marie Krzyszkowske, ki ga 
vodi.

Posebej je treba omeniti tudi de
lež solistov v orkestru, zlasti prve
ga violinista za njegove čudovito 
zaigrane solistične romantične spe
ve v drugem in tretjem dejanju, 
čelista, harfistke in trobento.

Občinstvo je bilo radodarno z 
aplavzi tako za soliste kot za ce
loten ansambel, ki se je predstavil 
v kvalitetni in simpatični luči.

V petek v Miljah 
zasedanje o vprašanjih 
ladjedelnice AA

Delavski svet kovinarjev miljske 
ladjedelnice Alto Adriatico ter po
krajinsko sindikalno tajništvo kovi
narjev prirejata pod pokroviteljstvom 
miljske občine javno zasedanje o 
problemih za premostitev krize, ki 
je zajela miljsko ladjedelnico. Na 
zasedanju, ki bo v petek, 19. julija 
ob 10. uri v dvorani miljskega ob
činskega sveta, bodo prisotni tudi 
predsednik vsedržavne ustanove 
GEP1, predstavniki delavskih sve
tov ter sindikalnih organizacij

Šolske vesti
Vpisovanje na drž. učiteljišču «A. 

M. Slomšek» v Trstu se zaključi 24. 
julija, in sicer za dijake, ki se pr
vič vpišejo na zavod, in za dijake, ki 
so izdelali v poletnem roku. Dne 20. 
septembra pa se zaključi vpis dija
kov s popravnimi izpiti.

Navodila za vpisovanje so na šol
ski oglasni deski, kjer je tudi razpo
red za izpite v jesenskem roku.

Ravnateljstvo državnega trgovskega 
tehničnega zavoda s slovenskim uč
nim jezikom «Žiga Zois» — Trst, Vr. 
delska c. 13/2 — sporoča, da je čas 
za vpis za šolsko leto 1974-75 do 
vključno 25. julija t.i.

Ravnateljstvo državnega strokovnega 
zavoda za industrijo in obrt s slo
venskim učnim jezikom — Trst, U- 
lica Matteotti št. 14 (tel. 765-276). spo. 
roča, da se zaključi rok za vpisova 
nje dne 24. julija 1974.

Ravnateljstvo državnega znanstvene
ga liceja «France Prešeren» v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1. sporoča, da dne 
24. julija 1974 ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1974-75. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
19 do 12. ure.

Ravnateljstvo srednje šole s celo
dnevnim poukom «F. Levstik» na Pro
seku z oddeljenimi razredi v Sv. Kri
žu sporoča, da dne 24. julija 1974 
zapade rok za vpis za šolsko leto 
1974-75.

Izleti
SPDT priredi od 24. do 28. julija 

planinski izlet z avtomobili na Tri
glavsko pogorje. Kdor se ga želi ude
ležiti naj se javi v petek, 19. julija, 
ob 20. uri v Slovenskem klubu. Ul. 
Geppa 9 (tel. 31-119 ZSŠDI).

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 18. julija 

MIROSLAV
Sonce vzide ob 5.33 in zatone ob 
20.49 — Dolžina dneva 15.16 — Lu
na vzide ob 4.09 in zatone ob 19.52 

Jutri, PETEK, 19. julija 
VINCENC

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
28.6 stopinje, najnižja 24.2, ob 19. 
uri 27.8, zračni pritisk 1007,4 pada, 
brez vetra, vlaga 65-odstotna, nebo 
jasno, morje skoraj mirno, tempe
ratura morja 26,3 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 17. julija se je v Trstu rodilo 

8 otrok, umrlo pa je 12 oseb.
UMRLI SO: 81-letna Dolores Tara 

bocchia vd. Sandrini, 67-letna Anto 
nia Pavat, 78-letna Beatrice Moratto 
8G-letna Maria Marini, 77-letni Gio 
vanni Saldassi, 86-letni Ruggero Gam 
bel, 84-letna Natalia Bratina. 90-let 
na Stefania Matzner vd. Schnegber 
ger, 72-letni Francesco Sancin, 95-let 
ni Antonio Mauro, 59-letni Giovanni 
Lucchesi, 67-letni Giuseppe Collini.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Rossetti ■ Emili, UL Combi 19; Al 
Samaritano. Trg Ospedale 8; Tamaro 
& Neri, Ul. Dante 7.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Godina - Patuna, Trg sv. Jakoba 1; 
Grigolon, Alla Minerva, Trg V. Giot
ti 1; Ai due Mori, Trg Unità 4.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica (tel. 
226-165); Opčine (tel. 211-001); Pro
sek (tel. 225-141); Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-596); Nabrežina (tel. 
200-121); Sesljan (tel. 209-197): Zav
ije (tel. 213-137); Milje (tel. 271-124).

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE , 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA; 
TRST - UL. F FILZI 10 tel 38-101. 38 045

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriikl dolar 647,—
Funt šterling 1545,—
Švicarski frank 216,60
Francoski frank 134,40
Namika marka 252,30
Avstrijski šiling 35,32
Dinari debeli 42,—

drobni 42,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

ROSSETTI
V soboto ob 21. uri četrta ponovi

tev operete «Pri belem konjičku». V 
pripravi je naslednja opereta festiva
la «Izgubljena ženska». Pri osrednji 
blagajni v Pasaži Pretti so na razpo
lago vstopnice za sobotno ponovitev 
operete «Pri belem konjičku» in za 
premiero in ponovitev operete «Izgub
ljena ženska».

Prireditve
Grad sv. Justa: Baletni ansambel 

in Filharmonija «Velikega gledališča» 
iz Varšave: jutri, 19. t.m. ob 21.1' 
«Coppelija» Debelisa. Predprodaja 
vstopnic pri osrednji blagajni Pasa
že Protti (tel. 36-372).

Miramarski park — Predstave «Lu
či in zvoki»: ob 21.30 «Maximiliah 
of Mexico an emperor’s tragedy»
(v angleščini) in ob 22.45 «Il so
gno imperiale di Miramare» (v ita
lijanščini).
Avtobus iz Ulice Beccaria d* 
20.30 in 21.45, iz miramarskega puf; 
ka ob 22.45 in 24.00 z vmesnimi 
postajami.

Ariston — I.N.C. 21.30 «Prendi i sok 
di e scappa». Barvni film za vsa
kogar.

Nazionale 16.00 «I satanici riti •S 
Dracula». Igrata Christopher Lee i® 
Peter Cushing. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Excelsior 16.00 «La città verrà di
strutta all’alba». Znanstvenofanta
stični film v barvah z Jane Carok

Grattacielo 16.00 «Butch Cassidy». V 
glavnih vlogah Paul Newman ih 
Robert Redford. Barvni film.

Fenice 16.00 «Dopo la vita». Barvni 
film, v katerem igrata Pamele 
Franklin in Roddy McDowall. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Eden 16.30—22.15 «Se ci provi... i® 
ci sto». Barvni film.

Ritz 16.00—22.15 «Rosamunda non par
la. spara». Igra Annie Girardot. 
Barvni film. ,

Aurora 16.30 «I magnifici sette ca
valcano ancora». Barvni film za 
vsakogar.

Capito! 16.30 Revija Hitchockovih fd- 
mov: danes «La sedia a rotelle»- 
Barvni film. Jutri «L’uomo che uc
cideva a sangue freddo». A. De- 
lon. Barvni film.

Cristallo Ciklus znanstvenofantastične
ga filma 15.30 «UFO: Annientare 
Shado» Barvni film, v katerem 
gra E. Bishop,

Impero 16.00 «La caduta degli dei»- 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Filodrammatico 16.30 «I piaceri ses
suali della casa delle torture*. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Black Caesar — Pat 
drino nero». Julius W. Harris. ^ 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Ideale 16.00 «Cappa il mostro che mi
naccia il mondo». Igra Harumi Kl- 
ritachi. Znanstvenofantastični barv
ni film.

Vittorio Veneto 17.00 «Regolamento di 
conti». M. Costantine. Barvni film- 
Prepovedano mladini pod 14. letom-

Abbazia 16.30 «L’ultimo dei vichin
ghi». Igrata Camerom Mitchell in 
Edmund Purdom. Barvni film.

Astra Zaprto zaradi počitnic do vključ
no 19. t.m.

Radio 16.30 «Caccia sadica». Robert 
Shaw in Malcolm McDowell. Barv
ni film.

Poletni kino «Ex Soci» 21.00 «Barba 
blu». Igra Richard Burton. Barvni 
film.

Volta — Milje Zaprto zaradi počitnic.

A VDf TORIJ 
PORTOROŽ
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FOLKLORNI ANSAMBEL 
« TA N EC » 

iz Skopja

Ankaran, hotel Adria, danes 
ob 21.00

Portorož, Avditorij, jutri 
ob 21.00

Koper, Titov trg, 20. julija 
ob 21.00

Telefonske rezervacije vstopnic 
in vse informacije glede pri
reditev:
Zavod za turizem, Portorož, 
Biro za prireditve, Portorož, 
Avditorij, tel. (066) - 73569

Mali oglasi
ZASEBNIK kupuje starinske slono

koščene, srebrne, porcelanske pred
mete, kozarce, lesene kipce. Pla
ča dobro. Telefonirati Trst 767-134; 
po možnosti, govoriti v italijanščini.

TAKOJŠNJA DOBAVA 128, 127; 128 
71, 72; 850 coupé 67, 69 ; 850 spy- 
der 69; 124 coupé 68, 69; 124 67. 
69; 850 special 68, 70 ; 500 L 68, 
69, 70; fiat 750 66, 69, fiat 1300 
66 in drugih 20 avtomobilov vseh 
vrst na ogled v Ul. Giulia 10 in 
Ul. Cotogna 7 — Autosalone Trie
ste.

Prispevki
Tone in Marija Tuliach darujeta 

5.000 lir za Tržaški partizanski pev
ski zbor.

SOŽALJE

Prosvetno društvo «Ivan Cankar» Iz
raža globoko sožalje družini Pestot- 
nik ob smrti Janka, bivšega odbor
nika in člana društva.



PRIMORSKI dnevnik

OB NAŠ! OBALI LE NI TAKO ONESNAŽENO KOT BI BILO PRIČAKOVATI

Barkovljanski «topolini» so vedno polni 
Kdaj bodo lahko odprli druga kopališča?

Letos neprijetno presenečenje: polno morskih ježev in predvsem meduz

dolgem oklevanju je tržaška ob- 
nSJ? uprava prejšnji teden konč- 

kn ,• Prla občinska kopališča v Bar- 
- vsem zpopo kot «topolini». 

aJ šele sredi julija, ko pa je šo
ti Vro^ina že od začetka mese- 

i , v„ el'ba mesto v razbeljene kleš
emo P1 vsak0 *eto J6 bila tudi letos 
„ Sn®zena voda v Tržaškem zalivu 

a’ k' n' dovoljevala pravo- 
n,ega odprtja kopališč, 

stv r°™ica ministrstva za zdrav, 
v t « dovoljuje kopanje le 
haVfrajla’ *!,*er j® iudeks fekalnih 

. eril manjši od sto na deciliter 
«e. Razumljiv je torej, da občin- 

nrir,rfZ°raVaik n' dal dovoljenja za 
l ,^e kopališč, dokler niso z la- 
ie t!trSkimi Pregrdi ugotovili, da 
Panje ^0^03ko dovolj čista za ko-

nrpt Sre<^° se torej letos ni Ponovil 
v, -er izPred dveh let, ko je pasja 
je hlria pestda mesto, kopanje pa 
j -, 10 Prepovedano vzdolž vse tr- 

.e ubale. Delen uspeh — ko- 
e na nekaterih krajih je še ved- 
mpovedan,, _ gre p1-jpjsati dej-

rirat' °a S° *etos začub že pozimi klo- 
v 1 greznične vode, ki se iztekajo 
novmor^e- Izkušnje prejšnjih let in 
binl! 'naprave za doziranje klora so 

sko tako očistile odtočne vode,
* "“rje s tega vidika razme- 

žuma čisto.
oA°panj® ie doslej prepovedano na 
do lpasu °d starega pristanišča 
7j ubelnskih kopališč v Barkovljah. 
n av3‘vem urad je tu imel največ
CevSac"usti zaradi ozkih grezničnih 
iztol ln dejstva, da se v ta predel 
7 'aju vode od Kjuča do Boveda. 
cm ^e‘a kanalizacija je delno ones- 
čink 5 kloriranje. ki ni bilo tako u. 
^ ovdu kot v ostalih predelih, pred- 
ra T ker se razkužilno sredstvo ni 
otopilo v zadostni meri.
Vsekakor pa kaže, da je zdrav-

že erfl Urac* z Intenzivnimi posegi 
osegel prve pozitivne rezultate.

e'na analiza vzorcev morske vo- 
^ v kopališčih «Ferroviario», CMM 
«j. Xcelsior je pokazala, da je stop- 
k uuusnsženja upadla in da bo v 

,em tmurda že ta teden) kopanje 
0 Jeno tudi na tem pasu.

Kopalce, ki se v teh dneh kar
je J?’ na barkovljanskih plažah pa 
nit v al° neprijetno presenečenje: še 
n °“ "i bilo v naših vodah toliko 

rskih ježkov in meduz kot letos.

že pred desetimi leti je bila prisot
nost ježkov v Tržaškem zalivu prava 
redkost. V velikem številu so se 
pojavili pred tremi leti, kar so vsi 
tolmačili kot pozitivno dejstvo, saj 
naj bi bili ježki znanilci čiste vode, 
kot naj bi dokazovala njihova pri
sotnost v istrskih in dalmatinskih vo
dah. Je to res? Delno bo morda že 
držalo, po mnenju izvedencev pa je 
vsekakor pojav posledica dejstva, da 
sn skoraj izginili «roparji»: pred
vsem raki in šarki, ki so kar nori 
na ježke. Poleg tega pa so že nekaj 
let razmere ugodne za razvoj larv. 
Kaže vsekakor, da gre tu za ciklični 
pojav, ki ni tesno vezan na na
ključje. Ježki se hranijo predvsem 
z rjavimi algami, ki jih je v teh 
letih kar precej, kar je pripomoglo 
k njihovi množitvi.

Kaj pa naj naredi kopalec, če po 
nesreči stopi na ježka? Najbolje bo, 
če se takoj javi na kraju za prvo 
pomoč, da mu razkužijo rano. Do
bro bi bilo, če bi mu izdrli igle, 
kar pa je po navadi zelo boleča ope
racija. ker se igle rade zlomijo. 
Zdravniki priporočajo obkladke z o-

Ijem, ki v nekaj dneh «izženejo» 
iglo.

Kaj pa meduze? Ti mehkužci so 
tipični gostje našega zaliva maja 
in junija, ko se morska voda posto
poma segreje in doseže 13 do 14 sto
pinj C. Letos pa so se izjemno raz
pasle zaradi mile zime: razmeroma 
topla voda ni kot običajno ugono
bila larve meduz, ki so se lanko 
nemoteno razvile v klobučasto žela
tinasto maso, ki se gnusi vsakemu 
kopalcu.

Pripomniti gre, da dotik z gornjo 
površino klobuka ni škodljiv, med
tem ko povzroča znano reakcijo do
tik s stransko in spodnjo plastjo ži
vali, kjer so strupene celice, ki pov
zročajo majhne opekline v velikem 
številu. Opekline niso nevarne in jih 
zdravimo z običajnimi mazili. Po
membno pa je, da se človek ne po- 
mane oči z rokami, ko se je dotak
nil meduze, ker mu lahko strupene 
celice povzročijo vnetje veznice.

Izvedenci priporočajo, naj kopalci 
ne razbijejo meduze, ker se njena 
masa razkroji v milijone strupenih 
celic, ki se razpršijo po morju in 
povzročajo kopalcem srbečico.

ORISKI DNEVNIK
PO TREH LETIH OD ZADNJEGA PLENARNEGA SREČANJA

Kinski upmilelii Dorice io Nove Dorice 
so pni vprašanja, ki zadevajo obe mesi

V ospredju je bilo vprašanje avtocestne povezave in 
obmejnih naprav na novem prehodu Standrez ■ Vrtojba

18. Julija 1974

Z včerajšnjega sestanka na deželnem odborništvu za šolstvo

PO ŠOLAH BODO PROSLAVILI 
30-LETNICO OSVOBODITVE

Razpkali bodo natečaj za raziskavo o osvobodilnem gibanju in 
pripravili izpopolnjevalni tačaj za srednješolske profesorje

Včeraj so na deželnem odborni
štvu za kulturo in šolstvo razprav
ljali o raznih pobudah, ki jih bodo 
izpeljali v šolah ob proslavi 30-let- 
nice osvoboditve. Sestanku je pred
sedoval deželni odbornik za kulturo 
in šolstvo Dal Mas, udeležili pa so 
se ga deželni šolski nadzornik An
gioletti, šolski skrbniki Fidenzi iz 
Trsta, Marsili iz Vidma, Imbriani 
iz Gorice in zastopnik pordenonske- 
ga šolskega skrbnika dr. Perna. 
Prisotna sta bila tudi ravnatelj de
želnega inštituta za zgodovino osvo
bodilnega gibanja iz Trsta prof. 
Miccoli in predstavnik furlanskega

V Barkovljah: razmeroma čisto morje
‘‘""■nnilumiliMiimiiiimiiiiiiiiiiiiiiuiuiiiiiuiuMuii.... .........

SEJO POKRAJINSKE GOSPODARSKE KONIULTE

trgovinska zbornica proti 
ukinitvi tržaške borze

Odločno stališče o zadnjih kreditnih restrikcijah
bor tržaške trgovinske zborni- 

re "a svoji zadnji seji razprav- 
? Slavnih točkah, ki jih je tre- 

jključiti v predsedniško poročilo 
gospodarskem stanju v tržaški 

'j jihi v zadnjih dveh letih in o 
p?sIih nadaljnjega razvoja. To 

j *lo bo osnova za razpravo na 
Pokrajinske gospodarske kon- 

e; ki se bo sestala v sredo, 
, km.
dbor je vzel na znanje, da je bil 

j" dnevi v Rimu sestanek na se- 
■o združenja trgovinskih zbornic, 

.aterem so razpravljali o bor- 
ugotovili, da nameravajo ne- 

,rJ operaterji milanske borze o- 
/“Jočiti na Milan ves svoj po- 
-, .delokrog, češ da so manjše 
Jr že preživele. Temu stališču se 
čn° proti vi tržaška trgovinska 

. "ica, ki je mnenja, da je treba 
" "a kakršenkoli način ohraniti 
/fko borzo. V zvezi s tem je 
Rednik Caidassi poudaril, da je 
aaka borza, ki jo od ustanovitve 
avlja trgovinska zbornica, usta- 
a’ ki je prispevala k trgovske- 

I Razvoju Trsta že v prejšnjem 
etju. Dejal je tudi, da ne sme- 

| Pozabiti, da je bila v začetku 
,a stoletja tržaška borza med naj- 
Honnbnejšimi v Evropi in je tre- 
težave pri delovanju v zadnjih

0 (kakršne je mogoče zaslediti
1 Pri drugih borzah) pripisati za- 

ir®li in pomanjkljivi zakonodaji, 
.d^oja ta pomembni sektor. Pred
nik je še opozoril, da namerava

velika tržaška banka premesti- 
Sv°j poslovni delokrog iz tržaške 

"oko drugo borzo. Vsekakor se 
stanje spremenilo, ko se bo ita- 

lllska zakonodaja prilagodila nor

mam EGS. Tedaj bodo tudi manjše 
borze ponovno imele pomembno 
vlogo pri posredovanju potrebnih 
kapitalov industrijskim dejavnostim.

Obenem je treba še poudariti, da 
je tržaško tržišče pomembno tudi 
na področju valutnih operacij, pred
vsem upoštevajoč geografsko lego 
Trsta in pomemben dotok valute 
preko turističnih dejavnosti.

Odbor trgovinske zbornice je na
to razpravljal o hudi krizi, ki je 
zajela majhna in velika industrijska 
podjetja zaradi zadnjih kreditnih 
restrikcij. Visoke obresti na poso
jila, ki jih zahtevajo finančni za
vodi, so povzročile naraščanje cen, 
ker je poseg industrijcev po poso
jilih že običajen. Stanje pa se bo 
še poslabšalo, ko bodo pošle zaloge 
in tedaj bo nujno treba olajšati 
zadnje restrikcije, sicer se bodo po
javila nepopravljiva nesorazmerja. 
Treba je tudi odpraviti zaporo jam
stev, ki so jo uvedli kreditni zavodi 
marca lanskega leta in s tem ob
čutno zmanjšali likvidnost ter ovira
li realizacijo novih gospodarskih 
pobud.

V zvezi s temi vprašanji je pred
sednik opozoril, da se uveljavlja 
na notranjem tržišču način proti 
plačilu v gotovini ali celo s 50-od- 
stotno akontacijo. Ob koncu seje je 
inž. Caidassi še sporočil, da je do
bil zagotovila, da bo skladišče bra
zilske kave IBC še naprej delovalo 
kljub temu, da so zaloge posle in 
ne bodo vskladiščili druge kave vse 
do prihodnjega pridelka. Možno je 
celo, da se bo skozi tržaško prista
nišče okrepil promet drugega bra
zilskega blaga.

inštituta za zgodovino osvobodilne
ga gibanja prof. Mons. Moretti.

Po poglobljeni razpravi so se pri
sotni strinjali v zvezi z dvema po
membnima pobudoma: razpisali bo
do natečaj med dijaki ali skupina
mi dijakov višjih srednjih šol za 
raziskavo o osvobodilnem gibanju in 
pripravili bodo izpopolnjevalni tečaj 
za srednješolske profesorje o sodob
ni zgodovini naše dežele. Do prihod
njega sestanka bodo sestavili načrt 
za izvedbo obeh točk, ki so jih spre
jeli na včerajšnji seji.

• Pokrajinska federacija socialistič
ne mladine odločno obsoja fašistični 
državni udar, do katerega je prišlo 
na pobudo grškega polkovniškega re
žima, s katerim se skuša vreči legi
timni režim Makariosa ter zatreti de
mokratične svoboščine ciprskega ljuci 
stva.

Obvestilo živinorejcem
Pokrajinsko kmetijsko nadzorništvo 

v Trstu obvešča vse živinorejce, da 
dne 22. julija letos zapade rok za 
predložitev prošenj za nagrade ob 
rojstvu telic, teličkov in brejih ju
nic v smislu deželnega zakona z dne 
13. 5. 1974, štev. 18, člen 3.

Prošnje za nagrade za telice roje
ne med 24. januarjem in 24. majem 
in za junice, ki so breje vsaj 6 me
secev, je treba predložiti na Pokra
jinskem združenju rejcev v Trstu, 
škorkljev trg štev. 4, prošnje za 
teličke rojene v omenjenem razdobju 
v hlevih prosilcev pa je treba vlo
žiti na Pokrajinskem kmetijskem nad- 
zorništvu v Trstu, Ul. Ghega štev. 6.

Srečanje
deželnih odbornikov 
za zdravstvo 
na ministrstvu

Finančni položaj bolnišniških usta
nov ter začetek vsedržavne zdrav
stvene reforme sta bila temi raz
prave na včerajšnjem srečanju de
želnih odbornikov za zdravstvo z 
ministrom Colombom ter ministrom 
za dežele Torosom v Rimu. Srečanja 
se je udeležil tudi odbornik za 
zdravstvo dežele Furlanije - Julij
ske krajine Nardini. Minister Co
lombo je na srečanju orisal dežel
nim odbornikom zakonski dekret, 
ki predvideva finančna sredstva ter 
označuje načine za premostitev hu
dih težav, v katerih so se v zad
njem času znašle uprave bolnišnic 
po vsej Italiji, ker jim bolniške bla
gajne ne izplačujejo v celoti dolgov. 
Denarna sredstva bodo na podlagi 
novega vladnega dekreta izročena 
deželnim upravam, te pa bodo po
skrbele za kritje dolgov.

Istočasno bo ministrstvo poskrbe
lo za začetek uresničevanja zdrav
stvene reforme z ustanovitvijo vse
državne zdravstvene službe ter kra
jevnih zdravstvenih enot, za katere 
bodo pristojne dežele. Minister za 
zdravstvo je na včerajšnjem sre
čanju tudi zagotovil, da bo o- 
menjeni dekret prešel v prihodnjih 
dneh v parlament.

V NEDELJO V ČEPOVANU

Zbor bivših borcev 
zaščitnega bataljona

V nedeljo, 21. julija se bodo v če- 
povanu zbrali bivši borci zaščitnega 
baiaijona IX. korpusa na tovariško 
srečanje, kbor bo ob 10. uri.

Ker bi radi sestavili seznam vseh 
bivših borcev bataljona, naj bivši 
pripadniki bataljona pošljejo svoje 
naslove občinskemu odboru zveze 
združenj borcev Nova Gorica — Ki 
dričeva 9, pošta 65000.

«Po treh letih so se spet ple
narno srečali, da bi nadaljevali z 
razpravo o številnih skupnih vpra
šanjih, ki so življenjske važnosti za 
Gorico in Novo Gorico». To je bila 
ugotovitev zastopnikov delegacije 
občin Gorica in Nova Gorica, ki 
so se srečali včeraj zjutraj v Novi 
Gorici. Do uradnega sestanka je 
prišlo potem ko sta se župan De 
Simone in predsednik skupščine Šuš- 
melj srečala pred nekaj tedni in 
sestavila delovni program za vče
rajšnje srečanje.

Goriške goste so Novogoričani 
sprejeli najprej na sedežu občin
ske skupščine v Novi Gorici, de
lovni sestanek pa je bil v zgor
njih prostorih hotela «Sabotin» v 
Solkanu. V goriški delegaciji so bili 
župan Pasquale De Simone, odbor
niki Agati, Tomassich in Moise, na
čelnika urada za stike Macor. pred
sednik trgovinske zbornice Lupieri 
in funkcionar zbornice De Rocco. 
Novogoriško delegacijo je vodil 
predsednik izvršnega sveta dr. Mo
zetič, zvezni poslanec Šimac. občin
ski funkcionarji Bastjančič, Mermo- 
Ija, Dovžak, direktor «Primorja - 
Export» Lorenzi in predsednik sin
dikata Pahor.

Dnevni red, ki ga je predlagal 
šušmelj, je bil naslednji: razpra
va o avtocestni povezavi, gospodar
sko sodelovanje ob meji, kmetijstvo 
in varstvo okolja, sodelovanje na 
področju urbanistike, sodelovanje 
na kulturnem, šolskem in športnem 
področju.

Goriški župan De Simone je ugo
tovil, da so nekatera vprašanja, o 
katerih je bil govor pred tremi 
leti, že rešili. V glavnem je šlo 
za taka vprašanja, ki so spadala 
v direktno občinsko pristojnost. Po
trebno pa je izvršiti še druge na
črte za rešitev vseh tistih proble
mov, ki zanimajo prebivalstvo na 
obeh straneh meje.

Dr. Vinko Mozetič je ugotovil, da 
je prišlo do določene stagnacije v 
vprašanju gradnje obmejnih naprav 
na italijanski strani. Jugoslovani i- 
majo sredstva in načrte za dela 
na obmejni postaji na novem pre
hodu Vrtojba — Štandrež, z deli 
pa niso začeli, ker čakajo na do
govore obeh vlad o odprtju novega 
mednarodnega prehoda. Italijanska 
vlada doslej ni pristala na odprtje 
bloka.

Zvezni poslanec Rudi šimac je 
dejal, da je bilo z jugoslovanske 
strani napravljeno vse, da se težave 
odpravijo. Do nove obmejne postaje 
so uredili cesto, napeljali vodovod, 
v teku je napeljava elektrike, po
drobni načrti pa so že izdelani. 
Kar se tiče avtoceste, prihaja v 
Sloveniji do novega pojmovanja o 
avtocestnih potrebah. Najprej bo 
zgrajena «Slovenika» od Maribora 
do Ljubljane in dalje do Kopra, 
v zahodnem delu pa bodo kasneje 
zgradili dva enakovredna kraka 
proti Gorici in Trstu. Jeseni bodo 
sprejeli nov slovenski zakon o ce 
stah. So pa težave na italijanski 
strani. Medtem ko kažejo italijan
ski krogi večjo odprtost do reše
vanja obmejnih vprašanj na trža
škem področju, je opaziti na go- 
viškem določene težave.

Goriški župan De Simone je de
jal. da vprašanje odprtja novega 
prehoda zanima obe vladi, jugoslo
vansko in italijansko. Občina Go
rica je pri italijanski vladi odločno 
zahtevala odprtje prehoda, vendarle 
ni Rim doslej tem ugodil. Dobili 
smo zagotovila dobre volje, je de
jal De Simone, konkretne rešitve 
pa ni. Baje hoče Rim rešiti vsa od
prta italijansko-jugoslovanska vpra
šanja istočasno. Gorica pa bo zah
tevala poseben in hiter sporazum 
za odprtje tega mednarodnega pre
hoda. Nadaljujemo pa z deli, je de
jal goriški župan, in tako bomo pri
spevali k hitri odločitvi vlade. Ime
li pa smo težave pri delu za ure
ditev obmejnega postajališča. Go
rica bo tudi zahtevala, da se pri
stojnosti dvostranske komisije za 
avtoport pri Fernetičih razširijo tu
di na goriški avtoport.

Kar se tiče usposobitve železni-

Slovenski maturanti z Goriškega 
so šli po opravljenih maturitetnih 
izpitih že štiri leta zaporedoma na 
krožno potovanje po Jugoslaviji. Za 
izlet skrbi sekretar za prosveto in 
kulturo pri izvršnem svetu Slove
nije. Da je do teh izletov prišlo, so 
se pred leti pozanimali nekateri 
tukajšnji politični faktorji. To, ker 
so tržaški in koroški maturanti ho
dili na kratke izlete že dolgo let 
prej. V zadnjih letih je organizacijo 
teh izletov prevzel sindikat sloven
ske šole, ki skrbi tudi za letošnji 
izlet.

Letos je bilo slovenskih maturan
tov na Goriškem 12. Pet jih je ma
turiralo na trgovski šoli, štirje na 
liceju, trije na učiteljišču. Letošnje
ga izleta pa se bodo udeležili tudi 
dijaki predzadnjih letnikov omenje
nih šol. Spremljal jih bo goriški 
slovenski profesor, z jugoslovanske 
strani pa bo z njimi ves čas zastop
nik sekretariata za prosveto in kul
turo.

Odhod bo v sredo, 24. julija, ob 8. 
uri po italijanskem času, čez mejni 
prehod pri Rdeči hiši. Tajništvo 
Sindikata slovenske šole vabi izlet
nike, naj počakajo avtobus na o- 
menjenem prehodu. Prvi dan bodo 
šli izletniki v Belo krajino, ogledali 
si bodo Plitvička jezera, zvečer

lliilililliliiiliniiiRiiiiliiiinmiiiiiiiiiiiiiiiiiiilliilliiiiilliilllllllliiiiiiiiiiiiliiiillilliiiiiiiiMiiiiiliiiliiliiiilllIliuuiiiiiiiiiiillllliiiiiiiiUiliiliiiiiiiiliiiiiiiililiiiiiiiiiiiiii

škega prehoda na relaciji Gorica - 
Nova Gorica je župan dejal, da ob
stajajo predlogi, da bi na italijan
sko - jugoslovanski meji uredili dve 
skupni postaji : eno na Proseku, dru
go pa v Novi Gorici.

Odbornik za javna dela Agati je 
orisai priprave in dela za obmej
no postajo in avtoport. Prvotne na
črte je bilo treba spremeniti, na
črti bodo nared do jeseni. Celotna 
naprava se mora pomakniti za sto 
metrov od meje. Obmejne naprave 
na italijanski strani bodo veljale 
12 milijonov lir.

V diskusijo je posegel tudi pred
sednik trgovinske zbornice Lupieri. 
Tudi on je omenil molk italijanske 
vlade o odprtju novega prehoda, 
povedal pa je, da bosta spomladi 
prevozni tako avtocesta od Vileš do 
Gorice kakor tudi prvi del nove dr
žavne ceste, ki bo povezovala gori- 
ško industrijsko cono z Lečnikom 
in Krminom.

O usposobitvi goriške železniške 
postaje govorimo že dvajset let, je 
dejal Lupieri, do zastoja je prišlo

po krivdi ene in druge železniške 
uprave. Ker se italijanske železnice 
upirajo, da bi prihajali na italijan
sko ozemlje skozi Novo Gorico to
vori namenjeni v tržaško pristani
šče, bi lahko železniško relacijo 
Gorica - Nova Gorica usposobili 
samo za tovore namenjene v dru
ge kraje. Treba bi bilo najti sred
njo rešitev. Trgovinska zbornica se 
zavzema za postopno sprostitev vse
ga prometa. Zavzema pa se tudi 
za modernizacijo postaje v Gorici. 
Na razpolago je že 400 milijonov 
lir, možnost je, da se dobi še ena 
milijarda lir Tako bi lahko, z 
ustrezno razširitvijo sedanjega ko
lodvora, omogočili, da bi bilo na 
goriškem kolodvoru prostora za 300 
vagonov.

Predsednik novogoriške skupščine 
šušmelj je zaključil informacijska 
poročila o tem vprašanju ter izrazil 
željo, da bi čimprej prišlo s skup 
nimi silami do uresničitve teh vpra
šanj.

Pogovor je nato prešel na druga 
področja. O teh pa jutri.

NA POBUDO SLOVENSKE VLADE

Tudi letos slovenski maturanti 
na poučni izlet po Jugoslaviji

Izletniki si bodo ogledali Bosno in Dalmacijo

NA TORKOVI SEJI POKRAJINSKEGA SVETA

Predstavnika goriške pokrajine končno 
izvoljena v komisijo za slovenske šole
Izglasovana tudi resolucija v podporo slovenski toponomastiki v občinah 
Pokrajina naj prevzame v svoje upravljanje briško cesto od Bukovja do 
Dolenj - Polemike ob glasovanju predstavnikov stanovalcev v upravni svet IACP

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO

Torkovo sejo pokrajinskega sveta 
so svetovalci posvetili obravnavi 
obračunov pokrajinske uprave za 
leti 1970 in 1971, izvolitvi predstav
nikov pokrajine v razne organe in 
komisije, prekategorizaciji nekega 
cestnega odseka.

Uvodoma so svetovalci PSI, KPI, 
KD, PSDI odobrili resolucijo, ki 
izraža podporo tistim slovenskim 
občinam, ki si prizadevajo uvesti
slovenske napise v svojih ulicah. 
Glasovanja se je vzdržal fašistični 
predstavnik. Za resolucijo sta že
pred štirimi meseci dala povod so
cialistična svetovalca Waltritsch in 
Semola, potem ko je prosvetno mi
nistrstvo zavrnilo sklep občinskega 
sveta v Sovodnjah, da poimenuje 
ulice v občini tudi z imeni sloven
skih zaslužnih mož. O tem vpraša
nju je bilo govora že na prejšnji se
ji. Socialisti so predlagali resolu
cijo, v kateri je bila huda obsodba
takega ravnanja ustreznih vladnih 
organov, odbor je predlagal svojo 
resolucijo, kjer pa obsodbe ni bilo. 
Predstavniki skupin so se nato do
menili za skupno resolucijo. V njej 
je izražena zahteva, da sprejme de
žela takoj v svojo pristojnost tudi 
toponomastiko, kot določa njen sta
tut. V resoluciji je tudi rečeno, da 
obstajajo v osrednjih in periferičnih 
organih države nedopustljive težnje 
preteklosti, ki ne smatrajo, da je 
slovenska etnična manjšina skup
nost, ki jo je treba ohraniti in va
lorizirati, s primernimi zakoni, ki 
lahko dovoljujejo njene kulturne in 
socialne aktivnosti. Resolucija na
dalje pravi, da so nekatere občine, 
v glavnem s slovenskim prebival
stvom, zahtevale spremembo neka
terih imen ulic. Pokrajinski svet 
meni da je treba valorizirati ob
činsko avtonomijo tudi kar se tiče 
toponomastike. Pokrajinski svet v 
Gorici, zaključuje resolucija, zah
teva zaradi tega da bi dežela čim
prej sprejela predpise, ki bi dovo
ljevali samostojno sklepanje o to
ponomastiki.

Med sklepi, ki zanimajo našo 
skupnost, je imenovanje dveh go- 
riških predstavnikov v deželno ko
misijo za' slovenske šole. Izvoljena 
sta bila ravnateljica dr. Rožica Sim
čič por. Lojk in prof. Venko De
vetak. Vsi ostali člani komisije so 
bili imenovani že pred časom, ta pa 
ni mogla pričeti z delom, ker sta 
manjkala oba goriška predstavnika.

Svetovalci so v torek zvečer iz
volili še vrsto drugih predstavnikov 
v razne ustanove. V upravni svet

IACP so svetovalci večine izvolili 
zastopnika združenja stanovalcev 
geom. Alda Bassa iz Krmina, za 
preglednika računov pa Franca Moi- 
seja. Ob tem je prišlo do burne de
bate. Komunisti in socialisti (Paiza, 
Poletto, Semola) so zahtevali izvo
litev zastopnika sindikata stanoval
cev SUNIA, ki si že dolgo vrsto let 
prizadeva braniti pravice stanoval
cev ljudskih hiš. Demokristjani pa 
so v zadnjem trenutku ustanovili 
svoje združenje in predlagali geom. 
Bassa, ki baje ni niti stanovalec v 
ljudski hiši. Kljub kritikam s strani 
predstavnikov demokristjanske levi
ce pa je večina kompaktno glasova
la za svojega predstavnika.

Preglednik računov v goriški hra
nilnici bo še naprej geom. Armando 
Gregorig. izvoljeni so bili nato za
stopniki v upravne svete nekaterih 
strokovnih šol, v pokrajinsko komi
sijo za šolske gradnje so bili po
trjeni župani češčut. Klanjšček, Ver- 
sacs, Blasutti in Silvestri.

Z večino glasov so svetovalci odo- 
brili obračun za leti 1970 in 1971. 
Poročal je odbornik za finance Lodi, 
predsedoval pa je najstarejši sveto
valec Zorzenon.

Precej debate je bilo okrog pred
loga o prodaji 15.000 kvadratnih 
metrov kmetijskega zemljišča (del 
bivšega kmečkega posestva umobol
nice) raziskovalnemu inštitutu za 
vzgojo sadik. Ta inštitut ima svoj 
sedež v Rimu, podružnici v Gorici 
in Turinu. Za nakup zemljišča in 
gradnjo nove stavbe bodo porabili 
približno 300.000.000 lir. Svetovalca 
Marizza (KPI) in Waltritsch (PSI) 
sta imela pomisleke o izbiri tega 
področja, kjer ne bo moč imeti 
jasne slike s kmetijskega vidika,

ker bodo kmalu tu v bližini, onkraj 
državne meje, zgradili nekaj tovarn. 
Zaradi tega so se tudi komunisti in 
socialisti glasovanja vzdržali.

Po poročilu odbornika Corbatta o 
povišanju pokojnine tistim pokrajin
skim uslužbencem, ki so bili v služ
bi pri pokrajini do leta 1972, je od
bornik Tacchinardi predlagal, da bi 
prekategorizirali sedanjo občinsko 
cesto od Dolenj do Mirnika in do 
mostu čez Idrijco na meji z videm
sko pokrajino. Ta cesta bo nadalje
vanje sedanje pokrajinske ceste Bra- 
čan-Dolenje, v sodelovanju z vi
demsko pokrajino bodo zgradili pri 
Mirniku nov most čez Idrijco. Fi
nančno breme za goriško pokrajino 
bo 40.000.000 lir. ki jih bodo zapro
sili v Rimu, kjer so baje na razpo
lago še neki fondi zakona štev. 126 
iz leta 1958. V diskusiji o tem vpra
šanju je svetovalec Waltritsch pred
lagal, da bi pokrajina čimprej pre
vzela upravljanje briške ceste od do
lenjske ceste skozi Plešivo in Pre
val do Bukovja: tako bi precej raz
bremenili proračune občin štever- 
jan. Koprivno, Krmin in Dolenje. 
Predsednik dr. Chientaroli je dejal, 
da bo to napravljeno brž ko bodo 
kolavdirali briško cesto.

bodo v Bihaču. Drugi dan jih bo 
pot vodila od Bihača v Jajce in 
dalje v Sarajevo; tretji dan in če
trti dan bodo v Sarajevu; peti dan 
bodo obiskali Mostar in prišli na 
jadransko obalo ter prenočili v 

Splitu. Po ogledu tega mesta bodo 
šesti dan nadaljevali pot po obali 
proti severu; obiskali bodo Šibenik, 
Zadar in druge zanimive kraje; to 
tudi sedmi dan potovanja. Osmi dan 
pa se bodo vrnili po dolgi poti po 
Istri domov, kamor bodo dospeli 
okrog 20. ure. To bo 31. julija.

Drevi se v Tržiču 
sestane občinski svet

Drevi ob 20.30 se v Tržiču pod 
predsedstvom župana Versaceja se
stane občinski svet. Glavna točka 
dnevnega reda bo razprava o upra
vi metanovodne mreže, ki so jo pred 
kratkim usposobili v mestu. Verjet
no bo tudi v Tržiču prišlo do ne
soglasij glede upravljanja, kot se 
je to že pred kratkim pripetilo v 
občinskem svetu v Krminu. Tu so 
namreč nekateri svetovalci hoteli, 
da gre upravljanje naftovoda v ro
ke zasebnikom. Med drugim bodo 
na današnji občinski seji razprav
ljali tudi o novih cenah, za odvoz 
odpadkov, ki jih bo treba plačati 
občinski upravi.

Vesti iz bolnišnice
V goriško bolnišnico se je vče

raj zjutraj zatekla 49-letna gospo
dinja Raffaella Volchi por. Gron- 
dani iz Gorice, Ul. Generale Chi
notto 11. V ortopedskem oddelku 
so ji ugotovili zlom desnega ko
lena, lažji možganski pretres in o- 
drgnine po celem telesu in so jo 
zaradi tega pridržali za 40 dni na 
zdravljenju.

Ženska je ob 8. uri zjutraj vozila 
avtomobil, peugeot GO 80995, po Ul. 
Doriani proti pevmskemu mostu, 
ko je iz še neznanih vzrokov izgu
bila nadzorstvo nad vozilom, za
peljala na pločnik ter trčila v 

drevo.
V Ul. Aquileia se je včeraj ob

18.30 ponesrečil 59 letni delavec 
Teobaldo Puia iz Moše. Ul. Scara- 
bucchia, katerega so v bolnišnici 
sprejeli na 10-dnevno zdravljenje za
radi lažjega možganskega pretresa 
in prask na obrazu. Puia se je 
s kolesom vozil proti domu in je s 

sprednjim kolesom trčil ob pločnik.

Pri gašenju sta se
opekla po rokah

V Romansu sta se pri gašenju ko
silnice, ki je zgorela zaradi pregret
ja stroja, laže ponesrečila dva gasil
ca Gre za 27-letnega Dušana Benso 
iz Pevme ter za 30-letnega Ottorina 
Sturma iz Koprivnega. Oba so z re- 
šiicem gasilcev odpeljali v goriško 
bolnišnico, kjer se bosta zaradi ope
klin na rokah zdravila nekaj dni.

Danes na obisku v Gorici 
sinovi izseljencev

Danes ob 11. uri bo goriški župan 
sprejel na gradu 160 dečkov in de
klic emigrantskih družin, ki letujejo 
prvič v naši deželi. Ti otroci so si 
že ogledali zanimive kraje v Furla
niji - Julijsni krajini.
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POLŽEVA POŠTA
Tudi v Gorici prihaja do zastojev 

v poštnem poslovanju. Večjih nev
šečnosti doslej ni bilo, vendarle i- 
mamo na dlani nekatere primere, 
ki kažejo, da tudi pri nas nekaj 
ni v reku. Časopisi poročajo, da 
posluje pošta v Italiji zelo počasi 
in čeprav skuša minister Togni v 
parlamentu to zanikati, je na dla
ni, da nekaj v njegovem ministr
stvu ni v redu. Ne bomo se spušča
li v analizo, kdo je kriv tega stanja, 
ugotovili bomo le, da je tako.

Zato je prav, da povemo nekaj
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goričkih primerov. Naročnik naše
ga lista stanuje nekje na Korzu I- 
talija. Njegov pismonoša mu že 
dva tedna dostavlja list z zamu
do. To dokazujejo tudi poštni žigi 
na časopisu. Vodilni funkcionar na 
pošti je našemu upravniku včeraj 
zagotovil, da bo to stanje odprav
ljeno. Upajmo, da bo tako.

Konferenca za manjšine v Trstu 
je bila od srede do nedelje. Va
bila so bila odposlana iz Milana 
25. maja. Neki vidni slovenski pred
stavnik v Gorici je vabilo za to 
konferenco dobil šele v ponedeljek, 
15. julija, dan potem ko se je konfe
renca končala. Pismo je iz Milana 
v Gorico romalo skoro dva meseca.

Še nekaj primerov. Na kuverti 
neke državne ustanove je bil pošt
ni žig 8. julija. Naslovnik je do
bil pismo šele 11. julija. Od glav
ne pošte do ulice v središču mesta 
je pismo romalo kar tri dni

Da sploh ne govorimo o raznih i- 
talijanskih revijah, na katere so šte
vilni meščani naročeni. Te že celo 
leto prihajajo na dom dva. tri. šti
ri dni potem ko so na prodaj v 
trafikah.

Šolske vesti
Ravnateljstvo klasičnega liceja «Pri 

mož Trubar» obvešča, da bo na taj 
ni.štvu šole odprto vpisovanje do 24 
julija.

Ravnateljstvo slovenskega učitelji 
šča «Simon Gregorčič» javlja, da bc 
do na tej šoli vpisovali do 24. t.m

Na slovenski trgovski šoli bo vpi 
sovanje trajalo do konca meseca.

Na nižji srednji šoli «Ivan Trlnko 
v Ul. Randaccio bo vpisovanje odprt 
do 25. julija.

Ravnateljstvo slovenskega dijaškegi 
doma sporoča, da se bodo prve dn 
avgusta pričeli tečaji za popravni 
izpite. Za vse informacije se je tre 
ba obrniti na upravo doma, Sveto 
gorska cesta 84. Urad je odprt vsal 
delavnik od 10 do 12. ure. Vpisova 
nje sprejemajo do 20. julija.

Izleti
Slovensko planinsko društvo priredi 

21 julija vzpon na Jof di Miezegnot 
(2.098 m). Vzpona se bodo udeležili 
tudi planinci iz Tolmina.

‘Kino

Izvajanje zakona šl. 386 
v šolski upravi

šolski skrbnik javlja, da morajo na 
podlagi najnovejših vladnih določil 
vsi uslužbenci prosvetnega ministr
stva, tako administrativni kot šolni
ki ter pomožno osebje, vložiti najkas
neje do 8. avgusta prošnje za izko
riščanje zakona štev. 336, ki določa 
predčasno upokojitev bojevnikov, par
tizanov, vojnih invalidov, vojnih si
rot itd.

Gorica
VERDI 17.00—22.00 «La sculacciata»,

S. Rome in A. Salines. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

CORSO 17.00—22.00 «L'uomo in bas
so a destra nella fotografia». Jean 
Luis Trintignant. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «Signore 
e signori», Vima Lisi in G. Mo- 
sehin. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

VITTORIA Zaprto.
CENTRALE Zaprto.

Tržič
AZZURRO Zaprto.
EXCELSIOR 17.30-22.00 «Joe Kid». 

Barvni film.
PRINCIPE 18.00 — 22.00 «Venga a 

prendere it caffè da noi». Barv
ni film.

Nora Gorica
SOČA «Dama in diamanti», ameriški 

barvni film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «človek imenovan poldne», 

ameriški barvni film, ob 18.30 in
20.30.

DESKLE «Pustolovec», ameriški barv
ni film ob 20.00.

RENČE Prosto.
PRVAČINA Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Dudine. Trg sv. Frančiška 4 
tel. 21-24.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Lekarna S. Antonio, UL Romana, 

teL 40-497.
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SREČANJE V DOBRNI PRI CELJU

KRATKA ZGODOVINA 
PETE PREKOMORSKE

Jedro brigade so sestavljali Štajerci, Gorenjci in Korošci
V soboto, 20. t.m. bosta v Do

brni pri Celju partizansko srečanje 
borcev V. prekomorske brigade in 
hkrati osrednja občinska proslava. 
Doslej smo velikokrat govorili o 
prekomorcih in njihovih brigadah, 
danes se bomo ustavili pri V. pre
komorski brigadi, katere zgodovina 
je nekoliko drugačna od zgodovine 
ostalih prekomorskih brigad.

Jedro V. prekomorske brigade so 
sestavljali v glavnem Štajerci, Ko
rošci in Gorenjci. Bili so to v glav
nem fantje, ki jih je nemška vojska 
mobilizirala in poslala na zahodno 
bojišče kot nemške vojake. Ko pa 
so 6. junija 1944 zahodni zavezniki iz
peljali invazijo, so slovenski fantje, 
ki so bili prisilno v nemški vojski, 
izkoristili sleherno priložnost, da so 
se predali zaveznikom. Kako množič
no je bilo to dezertiranje iz nem
ške vojske, nam priča dejstvo, da 
je bilo že v začetku julija 1944, 
torej mesec dni po začetku invazi
je v angleškem vojaškem taborišču 
blizu Edimburgha na Angleškem že 
nad 1500 slovenskih fantov, ki so 
prišli iz nemške vojske. Konec ju
lija je tu bilo že 2700 Slovencev, 
ki so si ustanovili svoj Slovenski 
bataljon, se opredelili za narodnoos
vobodilno vojsko Jugoslavije ter zah
tevali odhod v domovino.

Vsak prostovoljec, ki se je oprede
lil za narodnoosvobodilno vojsko Ju
goslavije, je morai podpisati posebno 
pogodbo, hkrati pa je dobil vojaško 
knjižico, uniformo in opremo. Nato 
so vse prostovoljce prepeljali v lon
donsko predmestje Lee on Sea, kjer 
se je 16. novembra 1944 formirala 
brigada, začasno v okolju češke os
vobodilne rojske, 1. decembra 1944 
pa se je brigada vkrcala v Liver
poolu na ladjo in 24. decembra pris
pela v Neapelj ,od koder se je z 
vlakom odpeljala v Gravino, v zbir
no središče NOVJ v južni Italiji.

V Gravini pa se je že par me
secev prej zbralo večje število Slo
vencev, po večini primorskih fan
tov ,ki so prišli sem iz južne Fran
cije ali od drugod iz južne Italije, 
koder so bili v italijanski vojski kot 
interniranci, konfiniranci ali pripad
niki italijanskih «battaglioni speciali».

Ko je bila V. prekomorska briga
da uradno ustanovljena iz štajerskih, 
gorenjskih in koroških fantov, ki so 
prispeli iz Anglije, ter iz primorskih 
fantov, ki so jih pričakali v Gra
vini. je štela okoli 3200 borcev. Bi
lo je to 24. decembra 1944. Dan 
prej pa je bil v Splitu formiran 
štab brigade. Kmalu zatem je bi
lo 1200 borcev te brigade razporeje
nih v tankovske, topniške in letal
ske enote.

Za komandanta brigade je bil i- 
menovan Stane Mahne, ki je bil te
daj v Italiji na zdravljenju, polit
komisar pa je bil Silvo Hrovat, pr
voborec, ki je sem prišel iz Slo
venije.

Brigada, ki je prispela nato v 
Split, se je nekaj časa zadržala 
v Dalmaciji, se vojaško urila, posa
mezni bataljoni brigade pa so prev
zeli nalogo zaščitnih enot, saj je bi
la tedaj vsa Dalmacija brez vojske, 
ko pa je jugoslovanska armada po
dila sovražnika proti severu. Eno
te brigade so sicer delovale samos
tojno, vendar so bile v okviru 19. 
dalmatinske udarne divizije.

Pred odhodom iz Dalmacije, se je 
štirim dotedanjim bataljonom pri
družil še peti bataljon s 350 borci. 
Brigada se je odpravila na pot 17. 
marca 1945. S šlepi so jo prepelja
li čez Podgorski kanal, pri Obrov- 
cu je krenila čez Velebit v Liko, 
kjer je bila tedaj 20. dalmatinska 
udarna divizija.

V Liki je brigada dobila nalogo 
nadzorovati cesto Karlobag — Bi- 
hač in cesto Gospič — Bihač, hkra
ti pa osvoboditi utrjeno postojanko 
Bilaj. Tri dni so se ustaši upirali, 
vendar so morali kloniti. Imeli so 
170 mrtvih, zaplenjeno pa je bilo ve
liko orožja. Brigada je nato nadalje
vala pohod na Brušane in na razne 
postojanke okoli Gospiča, okoli ka
terega se je začel obroč ožiti. Pri 
osvobajanju Gospiča so nato sode
lovale še enote III. prekomorske bri
gade, enote I. tankovske brigade itd. 
Borbe za osvoboditev Gospiča so 
biie zelo ostre, tako da je samo V. 
brigada imela 160 mrtvih in ranje
nih. Toda koj po osvoboditvi, že 5. 
aprila je brigada krenila proti Slo
veniji. Bila je to izredno močno o- 
borožena enota, saj so v brigadi na 
obilnih 2000 mož imeli kar 500 brzo

strelk, 200 strojnih pušk, minometal- 
ce itd., itd.

Ko je brigada prispela v Ogulin, 
je dobila poziv, naj pospeši pohod 
v Slovenijo in 17. aprila je pri Vi
nici prekoračila Kolpo in stopila na 
slovenska tla. Prebivalstvo Bele kra
jine je z navdušenjem pozdravilo 
porce. Toda brigadi ni bilo dano. da 
bi se tu ustavljala, nadaljevati je 
morala pot proti Črnomlju, kjer jo 
je sprejel general Dušan Kveder in 
ze naslednjega dne so trije bata
ljoni brigade posegli v boje proti 
sovražniku, ki je hotel ponovno vare- 
ti v Belo krajino. Bataljoni V. pre

komorske pa so sovražnika odbili in 
začel' prodirati proti Starim žagam. 
20. aprila je bila brigada v Črmošnji- 
cah razformirana. Njeni borci, pod
oficirji in oficirji so bili razporeje
ni v stare slovenske partizanske bri
gade in v njihovem sestavu nadalje
vali boj vse do dokončne osvobodit
ve Slovenije. V. brigada je bila si
cer časovno malo v boju, toda v 
tem kratkem času je padlo nad 10 
odst. njenega moštva, 256 borcev m 
oficirjev. Zato ni nič čudnega, da je 
bila odlikovana z Redom zasluge za 
narod z zlato zvezdo.

A. K. Dei V. prekomorske brigade «Ivana Turšiča - Iztoka» v aprilu 1945, ko je pri Vinici prekoračila Kolpo
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NA OPORIŠČU «KENNEDY» SO PROSLAVILI ZGODOVINSKI DOGODEK

Pred S leti sta Neli Armstrong 
in Edwin Aldrin pristala na Luni

Vsi trije kozmonavti živijo v glavnem normalno življenje, vendar je veliki dogodek 
zapustil na njih globoke sledove - Posebno na psihi tistega, ki je bil določen «za drugega»

CAPE CANAVERAL, 17. — Tri
je ameriški astronavti Neil Arm
strong, Edwin Aldrin in Michael 
Collins, ki so sodelovali v prvem 
človekovem pristanku na Luni, so 
se sestali s svojimi kolegi iz kro
gov NASA v vesoljskem središču 
Kennedy, da bi proslavili peto ob
letnico človekovega pristanka na 
Luni. pravzaprav njihovega pris
tanka na Luni, saj sta bila Neil 
Armstrong kot prvi in Edvin Al
drin kot drugi, tista dva človeka, 
ki sta prva stopila na Luno. Vsi 
bivši kozmonavti, ki so sodelovali 
v tem zgodovinskem podvigu člo
vekovega osvajanja vesolja, so pos
lušali vzvratno štetje tistega poleta 
v vesolje, s katerim se je končal 
njihov podvig. Nato pa so trije 
kozmonavti, v družbi 3000 ljudi, ko
likor jih dela na vesoljskem sre
dišču Kennedy, zapeli staro škotsko 
popevko «Auld Lang Sywe».

Teh pet let, odkar je prvi človek 
stopil na Luno, je za nas, poprečne 
ljudi, že malone zgodovina, za tri 
ameriške kozmonavte pa, ki so pri 
tem podvigu osebno in neposredno 
sodelovali, je to še vedno živo, re
kli bi včerajšnje dogajanje, so to 
pač veliki oogodki, ki jih človek 
ne more pozabiti. Sam Neil Arm
strong, prvi človek, ki je stopil na 
Limo, je potem ko je prisluhnil o- 
menjenemu vzvratnemu štetju, re
kel: «Vsekakor, ko ponovno poslu
šam tisto vzvratno štetje, me obide 
znoj.»

Teden, ki gre od 16. do 24. ju
lija, je predsednik Kennedy progi» 
sil za ameriški vesoljski teden. S 
tein meni, da bo Amerika prosla
vila tiste zares zgodovinske oni. 
ko sc je človek ločil ed zemelj 
ske privlačnosti in odletel proti nai- 
bližjemu nebesnemu telesu, proti 
Luni.

Za tri kozmonavte, ki smo jih že 
omenili, pa je to slavje nekaj več 
kot preprosto spominjanje m mo
rebitno razlaganje o tehničnih in 
tehnoloških uspehih, kajti tisto do- 
gejanje jih čustveno kar prevzame, 
kajti gre za spomine, ki so za
pustili v njihovi psihi globoke sle
dove.

Res je, da so med kozmonavti 
le ludje, ki so izbrani iz množice 
zdravstveno najbolj pripravljenih 
mož. In tu se ne upošteva ie nji
hovo rizično zdravje, pač pa tudi 
umska uravnoteženost in bril inost. 
Kljub temu je marsikateri ameriški 
kozmonavt že «iztiril» in ustrezni »- 
meriški krogi imajo z njimi težave. 
Trije kozmonavti, ki so sodelovali 
pn prvem pristanku človeka na 
Luni pa živijo več ali manj normal
no življenje, kot bi njihov velikan
ski napor ne imel nanje kakega po
sebnega vpliva, razen v enem pri
meru. Neil Armstrong, ki je pred 
petimi leti v teh dneh poveljeval 
odpravi in ki je prvi stopil na Lu
no, je danes profesor na univerzi 
v Cin’innatiju. V zasebnem življe
nju skuša biti kar se da vsakdanji, 
normalen in ne mara, da bi kdo ri
nil v njegovo zasebno ziv.jenje. 
še več, na vse načine se trudi, da

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Pri 

uresničevanju nekaterih načrtov 
boste naleteli na hude težave. 
Spoznali boste simpatično osebo.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne za
upajte osebi, ki je nagnjena h 
klepetanju. Tudi pri sprejemanju 
ukrepov ne bodite prenagli.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Ne 
posvečajte velike pozornosti pred
logom, ki ne nudijo nobenega za
gotovila za uspeh. Prijetno prese
nečenje.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Ne od
povejte se podpori zelo vplivne o- 
sebe. Preveč ste kritični. V veseli 
družbi boste preživeli lep večer.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Bodite 
hvaležni nekomu, ki vam je iz
datno pomagal. Ne upoštevajte 
mnenja površne osebe.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Da
nes vam bo sreča naklonjena, 
vendar ne pretiravajte s svojim 
optimizmom. Dobri odnosi z ljub
ljeno osebo.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)

Dela bo izredno veliko, zato je 
najbolje, da zavihate rokave. Vse 
se bo izteklo v vašo korist. Obisk 
prijatelja.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Ne zanesite se na prve vtise ose
be, ki ste jo komaj spoznali. Ne 
boste zadovoljni s čustvenimi od
nosi.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Dobro boste izkoristili svojo 
spretnost in dosegli cilj, ki ste si 
ga začrtali. Zanimiv prijateljski 
razgovor.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Iznenadna sprememba vam bo ne
koliko prekrižala začrtane naloge.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) U- 
godni pogoji na področju svobod
nih poklicev. Otresite se vpliva o- 
sebe, ki ne odgovarja vašim ide
alom.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) V svo
jem delu bodite bolj stvarni. O- 
tresite se sentimentalnosti. Zado
voljiva rešitev družinskega vpra
šanja.

bi njegov vesoljski podvig ne služil 
niti njemu in tudi ne komu cirKe
rn u za reklamo.

Michael Collins pa je v Washing- 
tonu direktor vesoljskega muzeja, 
ki se ga uredili v okviru slo . nega 
zavoda Smithsonian Institute. Edino 
Collins je v neprestanem m po
gosto zelo tesnem stiku z ostalimi 
kozmonavti oz. vesoljci, s katerimi 
je bil nekoč v stalnem skupnem 
življenju pred poletom na Luno. 
Collins je tisti ameriški kozmonavt, 
ki je sicer sodeloval v prvem os
vajanju Lune, ki ni stopil na Lu
no, pač pa je v ladjici «Apollo 11» 
moral krožiti dolge ure sam okoli 
Lune, vtem ko sta njegova tovari
ša Armstrong in Aldrin «skočila» 
na Luno. Collin je prav gotovo 
hudo prizadet, kajti nikomur bi ne 
bilo lahko priti na «dva koraka» od 
tolikšnega cilja in se tu ustaviti, 
hkrati pa biti v stalnem stiku z o- 
nima dvema «srečnima» tovarišema, 
ki jima je • bilo dano stopiti na Lu
no. In vendar je Collins to kar do
bro prenesel. Veliko bolj kot njegov 
«srečni» tovariš Aldrin.

Edwin Aldrin je bil tisti, ki je 
takoj za- Armstrongom stopil na Lu
no. In zanimivo je, da je Aldrin 
tisti izmed treh kozmonavtov, ki 
so sestavljali posadko vesoljske la
dje «apollo 11», ki še ni prebolel 
hude krize, rekli bi duševnih te
žav, ki mu jih je ta mogočni pos
kus povzročil. Dejstvo, da je bila 
njemu določena «druga» vloga, je 
močno vplivalo nanj. Tisti, ki so 
bili tem ljudem bolj blizu, pravi
jo, da je Aldrin doživljal težke du
ševne krize, ki so se nato spreme
nile v duševno depresijo, ki ame
riškega kozmonavta še danes muči.

O tem je Edwin Aldrin napisal 
tudi knjigo z naslovom «Vrnitev na 
Zemljo». To delo sedaj skuša pre
delati za televizijo. Gre za svoje
vrstno delo, ki temelji predvsem 
na psiholoških momentih, na razla
gi duševnega razpoloženja človeka, 
ki je doživel svojevrsten dogodek, 
ko je mogel obiskati nebesno telo 
na stotine tisočev kilometrov daleč 
od svoje matične dežele...

Čeprav smo rekli, da sta Arm
strong in Collins normalna človeka.

ki živita vsakdanje življenje bivših 
kozmonavtov, je tudi res, da ni le 
Aldrin duševno obremenjen. Tudi 
Armstrong in Collins nosita v svo
ji duševnosti sledove velikega «po
hoda» na Luno. To je popolnoma 
razumljivo, kajti bili so to trije 
junaki dneva. Saj je res, da so za 
njimi odšli na Luno ali krožili o- 
koli nje tudi drugi njihovi kolegi, 
toda oni so bili prvi in njim je 
šla vsa svetovna pozornost, vtem 
ko je pozornost sveta za naslednje 
podobne podvige upadala. Statisti
ka pravi, da je pred petimi leti 
več kot teden dni od 400 do 500 
milijonov ljudi z vseh koncev sve
ta stalo pred televizorji v stra
hu za življenje treh preprostih mož, 
ki so bili nad 300 tisoč kilometrov 
od Zemlje. Posebno pa so se bali 
za .Armstronga, ko je stopal po stop
ničkah iz vesoljske ladje na Lunino 
površino. In to dejstvo, posebno če 
se ga nekdo globoko zaveda, mu 
ostane globoko v zavesti. V tem 
primeru odpadejo vse vrednote teh
ničnega in tehnološkega razvoja, 
pač pa pride do izraza le živo 
bitje, človek, v konkretnem pri
meru Armstrong in koj za njim 
Collins.

Ko se sedaj spominjamo onih dol
gih, neskončnih dni, ko je človek 
prvič stopil na Luno, bomo doda
li, da ameriški znanstveniki ter 
znanstveniki drugih dežel še niso 
dokončali podrobnejših analiz tis
tih vzorcev Lunine površine, ki 
so jih prinesli ameriški kozmonavti 
ter stotisočev fotografij, ki so 
jih prinesli z Lune ameriški koz
monavti do zaključka načrta A- 
pollo.

V zadnjih časih je bilo slišati v 
ZDA tudi kako kritiko, češ da so 
določeni ameriški krogi «forsirali» 
načrte za osvajanje Lune in veso
lja nasploh, za to, da bi se s tem 
preusmerila pozornost ameriškega 
ljudstva z bolj perečih in težav
nih problemov, v katere je lezla A- 
menka že dolgo let. To posredno 
potrjuje dejstvo, da so Američani, 
v zadnjih časih, v precejšnji meri 
skrčili vesoljske programe, kajti 
«Amerika je ponovno pristala na 
Zemlji», kot je nekdo o tem rekel

Umrla je
zadnja
«vlastelinka»

LONDON, 17. — Pred dvema dne
voma je umrla Dame Sibyl Mery 
Hathaway. Nihče se nad tem ni ču
dil, saj je dama dočakala 90 let, 
kar je dostojna starost, lepa živ
ljenjska doba. Vest o njeni smrti 
pa se je vendarle naglo razširila, 
kajti stara dama je bila na nek 
način sodobna vlastelinka v okviru 
britanskega cesarstva. Svoje oblasti 
pa ni vršila nad nekim kolonial
nim ljudstvom sredi črne celine ali 
sredi Indijskega oceana, pač pa tu 
doma, pred samim pragom Velike 
Britanije. Sibyl Mary Hathaway je 
bila «gospodinja» otoka Sark, ki ga 
bomo le na boljših zemljevidih na
šli nekje v Rokavskem prelivu ven
dar bliže francoski kot angleški o- 
bali.

Stari dami je oblast nad tem o- 
tokom izhajala še iz davnih dob 
srednjega veka, vse iz leta 1565. Na 
otoku živi sedaj 560 ljudi. To se 
pravi, da je stara dama «vladala» 
nad tolikšnim številom «državlja
nov». Če rečemo, da je vladala, bi 
skoraj bilo tudi res, kajti stara 
gospa «so» imeli nad dogajanjem 
na otoku vso oblast. Zato ni smel 
na otok noben avtomobil, zato ni 
smel noben otočan imeti psice, za
to ni smel nihče na otoku imeti ali 
na otok prinesti tranzistorja, zato 
ni smel... s tem «ni smel» bi lah
ko nadaljevali v nedogled. Ven
dar menimo, da nam bo «oblast» 
dame še najbolje prikazal naslednji 
dogodek.

Nekje koj po vojni, ko je bila 
sedanja britanska kraljica še prin
cesa, si je hotela ogledat otok. 
Prišla je nanj s svojih sedanjim 
možem princem Filipom. Toda na 
obali je morala pustiti svoj avto
mobil, sesti na star kmečki voz, 
ki ji ga je poslala na obalo stara 
gospa in se z njim odpeljati do 
gradu, ki ji ga je tedaj še ne tako 
stara dama dala na razpolago za 
dva dni obiska.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Sorbisejeve 
bakrene 
tolkanice 
pri Russu

Galerija Russo žari v zagašeno 
rdečkastem siju tolkanic umetni
ških reliefov iz bakrene pločevine. 
Gre za dela Saveria Sorbiseja, ki 
je sicer slikar, vendar se raje 
uveljavlja s svojimi tolkanicami. 
V katalogu za sedanjo razstavo ga 
zadevno predstavlja z izbrano be
sedo znani tržaški kritik Carlo 
Milič.

Saverio Sorbise se nam tokrat 
ne predstavlja kot na lanski raz
stavi z velikanskimi reliefi, kot 
je bila na primer zgodovinska ale
gorija stare azteške kulture, pač 
pa posega v preteklost starega 
veka v štirih delih, ki kažejo po
globljeno prizadevanje slikarjeve 
domišljije, kako ujeti v rdečo ko
vino duha antične umetnosti civi
lizacij med rekama Tigris in Ev
frat. Gre za dela z naslovi 
«Antične table-» in za podobo «Da
rovalci», v kateri prikazuje tri 
kralje.

Če pravilno tolmačimo slikar
jev namen, kaže, da so te tolkani
ce tu le zato, da se bolj jasno 
zavemo življenjske radosti, ki 
vre iz vseh ostalih podob, ki ka
žejo cvetje in ptice, sadje in stek
lenice, domačnost kmečke izbe in 
vonj vinske kleti, pa tudi razgled 
na tržaško stojnico, ki v odsevih 
igre raznobarvnih patin oksidira- 
nja s plamenom ustvarjajo videz, 
da jih obžarja zahajajoče sonce. 
Odlično delo je živahni relief z 
naslovom «Ptigjciif, ki kaže risar
sko veščost. Prav tako uspe Sorbi
se v svoji tolkanici «Fazan» ali 
v delu «Eksotična ptica» itd.

Saverio Sorbise je mojster ob
delave bakrene pločevine, poseb
no tam, kjer se zahteva globin
ska dodelanost in kjer se zahte
va reliefna podrobnost, ki daje de
lu videz življenjskega utripa pod 
kovinsko plastjo. Sorbise pa pri 
vsem tem ne zapade v ornamen
tiko, ki je v tej tisočletja stari u- 
metnosti pogojevala prve ustvar
jalce slovitih situl, vrčev iz tan
ke bakrovine. M. Bambič

Prejeli smo m

VARSTVO NARAVE - Štev. 7 
— Strokovno - znanstveno glasi
lo za področje varstva narave 
v Sloveniji. Izdaja ga oddelek 
za varstvo narave pri Zavodu 
za spomeniško varstvo SR Slo
venije v Ljubljani.

URSS OGGI, Štev. 24. Bilten ve
leposlaništva ZSSR v Rimu. Let
nik XVII., za junij 1974.
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Znan domač motiv

Stara štivauska gotska cerkev (Foto M. Magajna)

Načrt «Babin kuk» 
so začeli izvajati
Prav v dneh, ko vse sredo

zemske turistične dežele tožijo 
nad slabimi obeti, ker da je tu
ristov, še posebej tujih, malo, so 
na Babinem kuku na polotoku 
Lapad blizu Dubrovnika začeli 
ropotati buldožerji, da bi pripravi
li teren za največji turistični cen
ter na Jadranu. Gre za začetna 
dela za gradnjo hotelskega kom
pleksa, ki bo obsegal velik hotel 
izven kategorije, to se pravi hotel, 
ki se označuje po navadi z «AA», 
nadalje za štiri hotele «A» katego
rije in prav toliko hotelov «B» ka
tegorije, to se pravi, da gre za 
kompleks devetih hotelov s skup
no zmogljivostjo 8.000 postelj, če
mur pa je treba dodati še zmog
ljivost kakih 3.000 postelj v «so
sednih» objektih, namreč na obal
nih področjih, verjetno za cara- 
vaning turizem.

O načrtu, ki je že v samem za 
četku dobil naziv «Babin kuk», 
je bilo v jugoslovanskem tisku 
veliko govora. Predvsem, ko so se 
oglašali k besedi ekonomisti, ki 
so trdili, da bi ne bilo umestno 
začeti z gradnjo objektov, ki se 
bodo rentirali šele v daljnji bo
dočnosti. Nadalje so se oglašali k 
besedi ljudje, ki se ukvarjajo s 
sedanjo turistično dejavnostjo na 
jugu Jadrana in ki so bili mnenja, 
da Babin kuk sicer zasluži tu
ristično pozornost, da pa bi znal 
motiti okolje Dubrovnika in nje
gov sedanji sloves. Končno so se 
v zadnjem času, ko je nastopila e 
nergetska in z njo ekonomska kri
za, oglasili k besedi tudi ljudje, 
ki so rekli, da bi tolikšna naložba 
bila nevarna, celo neumestna, saj

si podobnih naložb ne privoščijo 
niti drugod po svetu, kjer so eko
nomske razmere boljše. Vodstvo 
podjetja, ki si je že pred davnim 
zastavilo ta načrt, pa se ni oziralo 
na ta opozorila in je začelo z grad
njo.

Pri tem pa je nadvse zanimivo 
naslednje dejstvo: Tolikšne gradnje 
zahtevajo velikanska sredstva. Na
črt «Babin kuk», za katerega smo 
rekli, da je trenutno tvegan in 
za marsikoga celo neumesten, je 
dobil kreditorje, od katerih je Med
narodna banka za obnovo in razvoj 
dala na voljo 20 milijonov dolarjev. 
Ta kredit je prvi kredit, ki ga ta 
mednarodna banka daje za turistične 
naložbe. Nadalje sta se zainteresi
rali za načrt še zagrebška Privred 
na banka ter Dubrovniška banka, ki 
sta dali na voljo nič manj kot 32 
milijard starih dinarjev.

Ker bodo nekatera podjetja do
bavila turističnemu centru «Babin 
kuk» opremo in razne druge stva
ri na kredit, računajo, da raz
polaga podjetje s krediti v znesku 
47 milijard starih dinarjev in z 20 
milijoni dolarjev.

Ker pa je Mednarodna banka da
la sredstva na razpolago za 25 
let. od katerih se prvih pet let 
«počiva», in ker približno enaki 
pogoji veljajo tudi za domače kre
ditorje, bi mogli računati z real
nimi možnostmi uspeha, vendar pod 
pogojem, da se bo preplah, ki je 
nastal v svetu zaradi energetske 
krize in ekonomskih težav polegel 
in bomo v prihodnjih letih zaži 
veh spet kolikor toliko normalno 
življenje.

13.15

18.45
19.15

20.00
20.40

21.45

>2.35
23.00

20.30
21.00

22.00

18.55
19.10
19.35

20.45
21.00
21.30
21.40

22.20

22.50

23.10

21.00
21.15
21.30
23.00
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Program za mladine 
MAGIČNI SVINČNIK. 
MALI SVET

GRAD IZ PAPIRJA in ŠEST PINGVINOV

Športni dnevnik
Italijanske kronike, V parlamentu in Vremenska slika 

DNEVNIK 
ODISEJA
Četrto nadaljevanje po Homerjevem delu 
Odisej pripoveduje svojo zgodbo, kako se je srečal s strahotnim 
Polifemoni, velikanom z enim očesom. Odisejeva zgodba é‘̂ e 
poslušalce, posebno ko pripoveduje, kako se je znašel v Polite- 
movi jami m kako se je iz nje rešil. Zato mu obljubijo ladjo, 
ki ga bo pripeljala domov vendar pa mora Odisej še dalje pri
povedovati o svojih dogodkih, kako je ušel bogu vetra Eolu. 
ki se je razdivjal nad njim, nato govori o neznanem otoku, 
na katerem se je srečal s Kirko, ki je spremenila njegove to
variše v prašiče.
Sicilske farse
CIVT1 UTI IN PRETURA
Nocoj pride na vrsto farsa «Civitoti in pretura» Nina Martogiio- 
Pred sodiščem v Catanii se začne sodni proces proti Giovau 
niju Masiliari, ki ga obtožujejo, da je z nožem zabodel nekega 
Panzo Arsa. Obtoženca zaslišuje pretor, ki je doma s celin6' 
torej s polotoka in zato ne razume, kaj pripovedujejo pri66' 
Prva priča je Cicca Stonchiti, ki noče in noče govoriti, ces 
da ni videla nič, da ne ve nič in podobno. V resnici pa le 
Violanti, prijateljica Ponze Arse, namenoma vrgla blato v vo
do, v kateri je Cicca prala. Pretep med ženskama je privedel 
do pretepa med njunima prijateljema. Toda nikakršnega d°; 
kaza ni, na osnovi katerega bi mogli obsoditi Masillaro, če ® 
se Cicca ne bila zavedela, da ji je izginil uhan, ki ji ga J® 
ukradla po vsej verjetnosti Viulanti. Vsa zadeva se konca s 
pretepom na sodišču . . .
Srečanje z Oscarjem Harrisom in Billyjem Jonesom 
DNEVNIK

DRUGI KANAL
DNEVNIK
Miriam Makeba . .
Nocoj je na sporedu program, ki so ga v novembru lani regi 
strirali v Rimu z znano pevko Miriam Makeba. Miriam Ma
keba se je uveljavila in postala zelo popularna pred kakim 
dvema letoma s pesmijo «Pata pata», sicer pa se je pevka po
svetila v glavnem folk glasbi. _
Miriam Makeba se je rodila v Johannesburgu pred 36 leti if1 
se že v mladih letih posvetila pesmi. Poje po navadi pesmi 
ki jih suma sestavlja ali vsaj sodeluje pri sestavljanju. v 
glavnem jemlje motiviko, ki zagovarja plemensko integracijo 
Ko je pred 14 leti debutirala v ZDA, in pela s Harryjem Bo 
lofontejem, je za njo tednik «Time» pisal, da je to «najboljši 
pevski talent zadnjih let».
Pogled na realnost
«... E I TRENI PASSANO» ter «Sylvie et Patrick»
V današnjem nadaljevanju bosta prikazani dve krajši dem 
od katerih je prvo delo poljskega izvora in nosi originalen 
naslov «Zawswe jezda pogiaci» (. . . e i treni passano). Gr« 
za dokumentarec iz varšavskega predmestja Dokumentarec 
«Syivie ec Patrick» pa je zgodba otrok neke pariške šole, m 
obiščejo svoje tovariše v nekem naselju v Normandiji.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
Obzornik
Glasbena oddaja: PAOLA MUSSIONI 
SVET V VOJNI
Svet v vojni je serija 26 filmov, ki jih je napravila britanska 
družba Thames Television. Je to serija pomembnih filmov V 
druge svetovne vojne, nekakšna televizijska zgodovina, zmes ^ 
politike in biografije, obogatena z avtorjevim in režiserje
vim osebnim odnosom do snovi. Ustvarjalcem se je posrečilo 
doseči pravilno ravnotežje med velikimi vojnimi potezami 
in osebnimi spomini.
Barvna risanka 
DNEVNIK
KAM IN KAKO NA ODDIH?
J. MACH: MAVRICA
Češko-poljska nadaljevanka govori o sodelovanju češke in polj
ske obveščevalne službe, ki po drugi svetovni vojni zasleduje
ta nemške zločince.
Četrtkovi razgledi 
MEDICINSKA SESTRA
Danes pride na spored drugi del oddaje o uspehih in te
žavah medicinskih sester, to se pravi o poklicu, ki je zelo 
iskan, hkrati pa je vedno manj žensk, pripravljenih se mu 
posvetiti. Jovita Podgornikova skuša peposredno prikazati 
tudi nekaj praktičnega dela, usmerjenega k bolniku, k. človeku, 
hkrati pa ima nekaj načelnih pogovorov s predstavnicami me-

'iclri h
Glasben’ nokturno: KVARTET RONA RUSSELA 
Prvi del •
Kvartet, ki ga sestavljajo saksofon, kontrabas, klavir in bobni, 
je nastopil na lanskem festivalu jazza v Ljubljani. Je to vir
tuozna skupina tako imenovanega «middle jazza». Program se
stavljajo dela ameriških popularnih komponistov.
DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Otroški kotiček - Risanka 
DNEVNIK
Nato ljubezen spuhti 
Likovne umetnosti 
RIKO DEBENJAK

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Tolminski upor v dokumentih gori- 
riškega arhiva; 13.30 Glasba po že
ljah; 17.00 Program za mladino;
18.15 Umetnost in prireditve; 18.30 
V ljudskem tonu; 19.10 Svetovni 
popotniki — Sigismund Herberstein: 
Potovanje v Rusijo; 19.25 Program 
za najmlajše; 20.00 Šport; 20.35 
«Marjeta iz Močvirskega kota», dra
ma, napisal Vasja Ocvirk; 21.30 
Skladbe davnih dob: Giovanni Pier
luigi da Palestrina; 21.55 Relax ob 
glasbi.

TRST
12.15 Deželne kronike; 14.40 Tre

tja stran; 15.10 Koncert; 15.30 Glas
beni spored za mladino; 19.30 De
želne kronike.

KOPER
7.30, 8.30. 12.30, 14.30, 17.30, 18.30,

19.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.40 Jutranja glas
ba; 10.10 Orkester Jones; 10.45 
Glasba in nasveti; 11.20 Od melodi
je do melodije; 11.30 Z nami je...;
12.00 Glasba po željah; 14.00 Turis
tične beležke; 14.15 Plošče; 14.40 
Glasbeni spored; 11.50 Orkester 
Deodato; 15.20 Slovenski ansambli;
16.00 Pesem sledi pesmi; 16.45 E- 
gìsto in Carlo Baiardi; 17.00 Itali
janski pevski zbori; 17.40 Sledijo 
si pevci; 18.00 Mladinski klub; 
18.45 Krekova sonatina za godala;
19.00 Popevke na tekočem traku;
20.00 Male skladbe velikih mojs
trov; 20.30 Prenos RL; 21.00 Pisan 
glasbeni spored; 22.15 Orkestri v 
noči; 22.30 Dunajski filharmoniki;
23.00 Prisluhnimo jim; 23.35 Flav- 
tist Fedja Rupel.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 Po

ročila; 6.30 in 7.25 Jutranja glas
ba; 8.30 Jutranje popevke; 9.00 Vi 
in jaz; 11.30 Izbrane plošče; 12.10 
četrti spored; 14.40 Radijska nada
ljevanka: 15.00 Program za mladi 
no; 16.00 Sončnica; 17.05 Simfonič

na in operna glasba; 20.00 Jazzov
ski koncert; 21.15 Pisan glasbeno- 
govorni spored; 22.00 Saksofonist 
Saxon; 22.20 Ponovno na sporedu.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Pevci lahke glasbe;
8.40 Kako in zakaj?; 8.50 Orkester;
9.30 Radijska nadaljevanka; 9.45 
Pesem za vsakogar; 10.35 Glasbe- 
no-govomi spored; 12.40 Alto gradi
mento; 13.35 Dva komika; 13-50 
Kako in zakaj?; 14.00 Plošče; 15-00 
Nemogoči intervjuji; 15.40 Glasbe- 
no-govomi spored; 17.40 Zabavna 
oddaja; 18.35 Kratka zgodovin® 
ital. popevke; 19.55 Plošče; 22.50 
človek v noči.

III. PROGRAM
8.35 Mendelssohnove skladbe; 9.30 

Koncert za začetek; 10.30 Velike 
interpretacije; 11.40 Plošče resne 
glasbe; 12.20 Sodobni ital. glasbe
niki; 13.00 Glasba skozi čas; 14.30 
Koralna glasba; 15.05 Klavičembalo;
15.30 Simf. koncert; 18.00 Francos
ke popevke; 18.25 Lahka glasba;
19.15 Dve Petrassijevi enodejanki.

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 11.C0. 14.00, 16.00, 20.30 

Poročila; 7.50 Beseda na današnji 
dan; 9.10 Glasbena matineja; 10.05 
Nils Olof Franzen: Detektiv Aga- 
ton Zajec; 10.20 Potujmo z glas
bo; 10.40 Operetni mojstri; 11.15 
Po Talijinih poteh; 12.20 Z nami 
doma in na poti; 13.30 Kmetijski 
nasveti; 13.40 Pihalne godbe; 14.30 
Priporočajo vam...; 15.10 Zaključ
na revija «Primorska poje»; 15.40 
Med šolo, družino in delom; 16.40 
V plesnem ritmu; 17.00 «Vrtiljak»;
17.40 P. Weiss: Večerja — pod
listek; 18.10 Popoldanski simf. kon
cert: 19.00 Aktualnosti; 19.15 Tip
ke in godala: 19.35 Iz kasetne pro
dukcije: 19.50 človek in zdravje;
20.00 Lahko noč. otroci!; 21.00 Ve
čer domačih pesmi; 22.00 Literar
ni večer; 22 40 Glasbeni nokturno;
23.15 Lutoslawski s Simfoničnim or 
kestrom; 00.00 Pri tujih radijskih 
postajah; 00.30 Popevke.
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Francoz DangmUuum® osvojil
tudi zadnjo pirenejsko etapo
Merckx praktično že končni zmagovalec - Nove grožnje španskih kolesarjev

PAU, 17. — Francoski kolesar 
Jean Pierre Danguillaume je osvo
jil prvo mesto tudi v 18. etapi krož
ne kolesarske dirke po Franciji. 
Danguillaume je tako ponovil vče- 
najšnji uspeh. Eddy Merckx pa je 
Prispel na cilj šele šestnajsti, ven
tar je ohranil rumeno majico. S 
tem si je praktično že zagotovil 
tudi končno prvo mesto na skupni 
lestvici, saj manjkajo do konca dir
ke le še štiri etape, izmed katerih 
nosta dve potekali po ravnini, dve 
Pa bosta na kronometer. Merckx 
Je izvedenec za take preskušnje, za
te bo gotovo še povečal svojo pred
nost. če ne bo prišlo do velikega 
Presenečenja bo torej belgijski as 
letos osvojil svoj peti «Tour». To 
®e je pred njim posrečilo le Fran
cozu Anquetilu.

Veliki poraženci pirenejskih etap, 
Izmed katerih je bila današnja zad
nja, so brez dvoma Španci, ki so 
znani kot izredni gorski vozači. To 
so dokazali tudi v alpskih etapah, 
ko so se približali Merckxu. Vsi so 
Pričakovali napad Špancev tudi na 
Pirenejih, do tega pa ni prišlo. 
Verjetno so bili Lopez Carri!, Aja 
m Galdos preutrujeni, da bi jim 
ta naklep uspel.

V zadnjih etapah so presenetili 
Francozi, ki so s Poulidorjem in 
Danguillaumom osvojili tri zmage 
v treh dneh. To je res precej, ven
dar malo spodbudno. Tako Pouli- 
dor kot Danguillaume sta že pre
stara, da bi kaj pomenila v pri
hodnosti. Prav zaradi tega je za 
francosko kolesarstvo zaskrbljujoča 
četrturna zamuda mladega Santyja; 
rrancoski izvedenci so ga namreč 
smatrali za novo zvezdo domačega 
kolesarstva, vendar ta doslej ni iz
polnil pričakovanj.

Izmed Italijanov preseneča vedno 
bolj Panizza, ki je več let služil 
k°t pomočnik slavnejšim kolesar- 
Jem. Letos so mu končno podelili 
vodstvo ekipe in rezultati niso izo
stali.

V današnji etapi je Danguillaume 
Ponovil včerajšnji napad, pri tem 
P® so mu pomagali Belgijec De 
”itte ter Španca Oliva in Zurano. 
Glavnine ta pobeg ni motil, saj 
s° imeli vsi ti kolesarji precejš
njo zamudo na skupni lestvici. Če
tverica je tako prispela osamljena 
do cilja, kjer je v končnem naletu 
Danguillaume prehitel ostale tri ko
lesarje.

Glavnina je prispela na cilj s 
trenri minutami zamude. Merckx se 
1® uvrstil na 16. mesto, medtem 
k° je bil Panizza sedemnajsti.

Tudi danes je prišlo do groženj 
®Panskih anarhistov, članov organi- 
kacije GARI. Ti so nekemu fran
coskemu časopisu izjavili, da ne 
bodo dopustili, da bi španski ekr-
"•«niinu,,,,

pi, ki sodelujeta na letošnjem «Tou- 
ru», privozili srečno do cilja. Prav 
tako so zagrozili, da bodo sprožili 
atentat na špansko sabljaš!« re
prezentanco, ki tekmuje v Franci
ji, če ne bo ta takoj odstopila s 
svetovnega prvenstva.

Jutri bo na sporedu 12 km dol
ga etapa na kronometer od Paua 
do Bordeauxa.

Vrstni red na cilju:
1 P. Danguillaume (Fr.) 4.19’20”
2. De Witte (Bel.)
3. Oliva (Šp.)
4. Zurano (Šp.)
5. Hoban (VB) 4.22'34”
6. Rouxel (Fr.)
7. Van Springel (Bel.)
8. Tierlinck (Bel.)
9. Wesemael (Bel.)

10. Ovion (Fr.)
Skupna lestvica:

1. Eddy Merckx (Bel.) 101.04’44'’
2. Lopez Garrii (Šp.) zcost. 2’25”

5T8” 
5 39” 
601” 

10'24” 
13’40” 
14'32” 
14'39” 
18’56”

«TOUR BODOČNOSTI»

Zmaga Španca 
Nazabela v sprintu

PAD, 17. — Španec Jose Nazabel 
je zmagal v sedmi etapi amaterske 
kolesarske dirke po Franciji. Naza
bel je v sprintu prehitel sedem ko
lesarjev, ki so bili z njim na be
gu. Skupna lestvica se ni bistveno 
spremenUa. Vodi še vedno Španec 
Martinez pred avstrijskim kolesar
jem Steinmayerjem. Italijan Mirri 
je ohranil četrto mesto, čeprav je 
prispel na cilj z dvema minutama 
zamude.

Vrstni red na ciliu:
1. Josè Nazabel (Šp.) 4.16'20”
2. Brzezny (Polj.)
3. Martinez (Šp.)
4. Kaczmarek (Polj.)
5. Mytnik (Polj.)
6. Steinmayer (Av.)

Skupna lestvica:
1. Martinez (Šp.)
2. Steinmayer (Av.)
3. Kaczmarek (Polj.)
4. Mirri (It.)
5. Leleu (Fr.)
6. Nazabel (Šp.)

3. Poulidor (Fr.)
4. Panizza (It.)
5. Aja (Šp.)
6. Agostinho (Port.)
7. Martinez (Fr.)
8. Santy (Fr.)
9 Pollentier (Bel.)

10. Van Springel (Bel.) 18’56” 6. Nazabel (Šp.) 05’03” Nikola Plečas
«tiiiiiiimiiiiiiiiiiiiniiiuiiiiiiiiuiiiiiiiiimiiimiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiuiiniiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiinniiiiiiiiiiiMiniiifiiiiiiiiiiimiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiu

24.53’40”
57T7”
59T1”
00T2”
04’40”
05’03”

Odločitve sodnika Albanesija 
nemalo razburile občinstvo
Rato Tvrdič bo skoraj gotovo zapustil reprezentanco «plavih»

© Kičanovič, največje odkritje, skup
no z Lucasom, letošnjega SP, nai bi 
baje dobil ponudbe od ameriških pro
fesionalnih klubov. Kot pred dvema 
letoma čošič naj bi torej tudi Ki
čanovič izpopolnil svoje znanje v 
domovini košarke. Kaže, da je ame
riška liga ugodna za košarkarje ju
goslovanskega porekla. Ne gre po-

KOŠARKA V FRANCOSKEM MESTU ORLEANS

Mladinske reprezentance v boju 
za naslov evropskega prvaka

V dosedanjih pefih uvedbah je štirikrat zmagala SZ, enkrat pa Jugoslavija
Zaključilo se je košarkarsko SP 

v Portoriku, vendar pa ne bodo ko
šarkarski ljubitelji ostali križem 
rok: obeta se jim novo zanimivo 
prvenstvo v Orleansu v Franciji, 
kjer se bodo spoprijeli najboljši 
evropski mladinci. V petih doseda
njih izdajah je kar štirikrat osvo
jila prvo mesto SZ, v zadnjem pr
venstvu v Zadru pa je Jugoslavija 
zasedla prvo mesto in tako potr
dila ugoden trenutek jugosiovhinfeke 
košarke v vseh kategorijah.

Oglejmo si kratko zgodovino te
ga prvenstva.

NEAPELJ, 1964 — SZ 
Modestas Paulaskas je bil veli

ko odkritje tega prvenstva in je 
v največji meri pripomogel, da je
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atletika JUTRI V CELJU

Vrsta odličnih atletov 
na Skokovem memorialu

Nastopih bo nad ISO atletov in atletinj
Jutri bo v Celju tradicionalni 

jhletski mednarodni miting za Sko- 
*ov memorial, na katerem bodo 
hastopilj nekateri najboljši svetov- 
h» atleti. Prireditelji celjskega at- 
jetskega kluba Kladivar so si za 
l° Priložnost zagotovili nastop tek- 
h'ovalcev mednarodnega slovesa, 
l0*- so ameriški atleti Al Feuer- 
hach, Stones, Matzdorf in drugi. 
Američani bodo na to tekmovanje 
h°slali sedemnajstčlansko ekipo, po- 

njih pa bodo nastopali tudi tek
movalci iz Kanade, ki se priprav
ijo za angleške atletske igre. Za- 
p.°Pani pa bodo tudi atleti iz Ita- 
‘1®. Avstrije in verjetno tudi iz 

ter seveda iz Jugoslavije.
Najvažnejša, memorialna disci- 

P"na, bo tek na 100 metrov, kjer 
nastopil tudi Američan Lutz, ki

je to daljavo pretekel v 10” 1. V 
teku na 800 m pa se bosta pome
rila jugoslovanski rekorder Lucia
no Sušanj ter ameriški tekač Win- 
zenried.

Jugoslovanska ekipa je že v Ce
lju, kjer se vestno pripravlja za 
nastop na balkanskih atletskih i 
grah. Nekateri bodo tako imeli pri
ložnost, da potrdijo ali izboljšajo 
svoje rezultate z nedeljskega dr
žavnega prvenstva.

Nastop se bo pričel ob 17. uri 
na Kidričevem stadionu v Celju ter 
bo prav gotovo nudil precejšnje 
zadoščenje ljubiteljem atletike, «>aj 
ne bi smeli izostati niti dobri re
zultati.

Nastopilo bo preko 150 atletov in 
atletinj v šestnajstih disciplinah.

SZ dokaj udobno osvojila naslov 
prvaka. Uveljavili so se še neka-1 
teri drugi igralci kot Zedniček (ČS 
SR), Brancov (Bolg.) in Italijani 
Ossola, Bergonzoni in Recalcati.

Končna lestvica: 1. SZ, 2. Fran
cija, 3. Italija.

PORTO S. GIORGIO, 1966 - SZ
Premoč sovjetskih košarkarjev 

tudi v drugi izdaji. Jugoslavija pa 
je s čosičem, Žorgo in Simonovi
čem osvojila odlično ' drugo mesto.
Med Italijani se je izkazal Tržačan 
Jellini.

Končna lestvica: Ir SZ, 2. Jugo
slavija, 3. Italija.

VICO, 1968 - SZ
Aleksander Belov, trenutno naj

boljši center v Evropi, je krepko 
pripomogel k tretji zaporedni zma
gi SZ. Šolman, Jelovac in odlični 
Simonovič pa so priborili Jugoslavi
ji srebro. Med posamezniki še ne
kaj imen: Cabrerà in Santillana 
(Španija), Meneghin, Bariviera in 
Giorno (Italija).

Končna lestvica: 1. SZ, 2. Jugo
slavija, 3. Španija.

ATENE, 1970 — SZ
Organizator prvenstva je povzro

čil pravi «škandal», saj je Grčija 
nastopila s starejšimi košarkarji. 
Poleg Aleksandra Belova so se na 
tem prvenstvu izkazali še: Ruka
vina, Georgijevski in Sarjanovič 
(Jugoslavija), Spassov (Bolgarija), 
Marzorati in Serafini (Italija).

Končna lestvica: 1. SZ, 2. Gr
čija, 3. Italija.

ZADAR, 1972 — Jugoslavija
Končala se je premoč SZ. Jugo

slavija je z Delibašičem, Perinči- 
čem in žižičem premočno prema
gala vse nasprotnike. Benatti, Bian
chi in Villalta so Italiji priborili 
odlično drugo mesto.

Končna lestvica: 1. Jugoslavija, 
2 Italija, 3. SZ.

OBVESTILO
Odbojkarski tečaj v Rovinju

Tajništvo ZSŠD obvešča vse ude
leženke prve skupine odbojkarske
ga tečaja v Rovinju, da bo odhod 
v nedeljo, 21. t.m. Vse tečajnice

naj se zberejo ob 7. uri na pomor, 
ski postaji, od koder se bo odpoto
valo z ladjo «Edra». Vsa društva, 
ki bodo poslala svoje članice na 
tečaj, naj dajo za vsaki dve tečaj
nici na razpolago najmanj po eno 
žogo. Udeleženke naj prinesejo s 
seboj poleg običajne osebne opre
me še opremo za kopanje in se
veda športno opremo za treniranje 
(hlačke, copate, majice, nogavice, 
trenirko, ščitnike za kolena, če 
jih imajo). Vse ostalo pa dobijo v 
tnboru (posteljnino in- jedilni pri
bor). Za tiste, ki nimajo skupnega 
potnega lista, pa se priporočamo, 
da ne bi pozabili osebnih dokumen
tov oziroma potnega lista.

zabiti, da sta trenutno Pete «Pištol» 
Maravič in Rudi Tomjanovič med 
najboljšimi v NBA ligi.

* * *

© Američani so zopet zatajili: tudi 
v Portoriko niso poslali svoje naj
boljše reprezentance. Ko bi ZDA 
nastopile z Waltonom in Thompsonom, 
bi jim zlato gotovo ne ušlo. Sicer pa 
letos ZDA le niso nastopile z obi
čajno vojaško reprezentanco. Kot o- 
limpiade. tudi SP ne gre podcenje
vati..
© Čeprav Italijani niso imeli svo
je reprezentance v San Juanu, pa 
jih je rojak Albanesi zastopal s 
svojimi čudnimi odločitvami, ki so 
nemalo razburile občinstvo in tre
nerje ekip. V Portoriku prgvijo, da 
je prav Italija (Albanesi) odločala 
o svetovnem prvaku. Albanesi je 
namreč najprej oškodoval SZ v tek
mi z Jugoslavijo, jugoslovanske ko
šarkarje v srečanju z ZDA. v odlo
čilni tekmi pa Američane v tekmi 
s SZ. ki so zaradi petih osebnih 
napak zgubili tri najboljše igralce. 
Pravzaprav je pomagal vsem trem...

© Prav gotovo bo sedanji kapetan 
tjugosilovanske reprezentance Rano 
Tvrdič. ki sodi med najboljše ju
goslovanske košarkarje vseh časov, 
zapustil reprezentanco. S svojim zna
čilnim metom iz skoka in z učin
kovitimi protinapadi je navduševal 
občinstva vsega sveta. Kaže pa, da 
tudi Kneževič, Marovič in Jelovac 
ne bodo več oblekli državnega dresa. 
Sicer pa je že na razpolago vrsta 
mladih, ki bi lahko prav kmalu ena
kovredno zamenjala veterane. Misli
mo na žižiča, Delibašiča, Perinčiča 
in druge.

* * *

© V sedmih dneh finalnih tekem je 
srečanjem prisostvovalo preko 80.000 
gledalcev, kar kaže, da je postalo 
zanimanje za to športno panogo res 
veliko. Poprečno je popoldanskim tek
mam prisostvovalo 4.500 gledalcev, 
večernim pa kar 7.500.

Z Nikola Plečaš, član zagrebške 
Lokomotive in reprezentance, je na 
SP zanesljivo igral, čeprav je bil 
eden od kandidatov, da ostane sku
paj z Ivkovičem v domovini in ta
ko zapusti skupino najboljših. Sko
raj gotovo bo tudi Plečaš po uspeš
nem SP zapustil reprezentanco. V 
osebnih pogovorih, ki smo jih ime
li z njim, je večkrat izrazil željo, 
da bi zaključil kariero v Italiji, in 
po možnosti blizu Zagreba. Trst bi 
bil zanj idealna rešitev, še poseb
no sedaj, ko je Lloyd Adriatico v 
A ligi. Tržaški klub pa je najel 
Američana Brooksa in Nikola si 
bo moral poiskati novih poti.

} mÈÈlmm
Rumena majica letošnjega «Toura» Merckx in stari, toda borbeni, P ouiidor med včerajšnjim vzpenja

njem po Pirenejih
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SABLJANJE

SP v sabljanju

Prvič ludi Kitajska
GRENOBLE, 17. — številno ob

činstvo se je udeležilo prvega dne 
svetovnega prvenstva v sabljanju. 
Občinstvo je namreč z zanimanjem 
sledilo prvemu nastopu kitajskih 
sabljačev, ki so si komaj letos pri
borili pravico sodelovanja v med
narodni sabljaški zvezi. Zvezni tre
ner azijske ekipe Lin Hon Ju je 
novinarjem izjavil, da bo letošnje 
prvenstvo za njegovo ekipo tehtna 
izkušnja v tem za Kitajsko mladem 
športu.

V prvem dnevu so se vsi italijan
ski tekmovalci v floretu uvrstili v 
nadaljnje kolo. Ti so: Calatroni, 
Montano, Colletti in Simoncelli.

Poletni turnir v Rosetu
ROSETO, 17. — V 'drugem: dnè- 

vu tradicionalnega poletnega tur
nirja v Rosetu degli Abruzzi je 
Forst premagal Briho Ali Starš iz 
Rietija s 93:88 (45:54). Najboljši 
strelec pri Brini je bil Američan 
Yelverton (25 točk), v vrstah For- 
sta pa Della Fiori (23 točk).

i, ^ ..<■ .........;

V soboto zvečer je bilo na kotalkarski ploščadi na Opčinah društveno tekmovanje ŠD Polet, na katerem 
so nastopili najmlajši kotalkarji. Na sliki skupina kotalkarjev s svojimi vaditelji takoj po tekmovanju

V REPNU DODATEK K SP V NOGOMETU

Ožuljena noga glavni 
vzrok poraza «starih»

Slavko Žeštkov ubranil dve enajstmetrovki, ki ju je 
dosodil strogi nevtralni sodnik Pedal s Proseka

Mladi — Stari 5:2 (3:0)
STARI: Egon od Štefanke (Slav

ko Žeštkov), Bine Metovžinov, Voj
ko Kranjščen, Lele (Egidij Bajss), 
Darjo Blaškov, Slavko Žeštkov (E- 
gon od Štefanke), Ninko Tevčev 
(Milko Lazarjev), Milan Repcov, 
Lučano Pekičev, Jordan Brščev, 
Edi Batkov. Trener Milko JeKopi-

i’ oštarije. Darjo 
Bognarjev, Sandro Čokov. Valter

dinov, Walter Mežnarjev, Milko 
Plavančičev, Lojzko Frlanov, Dar
jo Kovačev. Trener Milan Kranj
ščen - Katrca.

SODNIK: Pedal s Proesek.
STRANSKA SODNIKA: Leksi z 

urada in Edo z banja.
GLEDALCEV: pribUžno 300.
Nekaj sto domačih ljubiteljev no

gometa se je zbralo v nedeljo o- 
krog igrišča v Repnu, da bi pri
sostvovali tradicionalni nogometni 
tekmi med starimi in mladimi. 
Zmagali so mladi s 5:2.

Mladi so takoj pritisnili in po
vedli že v 10. min. z Valterjein 
Čeldinovim. Samo 8 min. kasneje 
je po lepi akciji L. Frlanov dru
gič premagal vratarja starih. Ze
lo lep gol je v 30. min. dosegel 
Milko Plavančičev s strelom od da
leč v levi zgornji kot. Z rezulta
tom 3:0 se je zaključil prvi pol
čas, čeprav so mladi še nekajkrat 
nevarno prodrli v kazenski prostor 
starih.

Med odmorom so gledalci in tre
nerji dobili brezplačno nekaj do
mačega vina, da so lahko zdržali 
še nadaljnjih 45 minut pod hudo 
pripeko.

V drugem polčasu je pri mladih 
Aldo Zajčev zamenjal poškodova
nega Valterja Čeldinovega. Trener 
starih Milko Jekopinov pa je konč
no je spregledal taktično napako, 
ki jo je napravil v prvem polča
su, ko je postavil Egona od Ste- 
fanke v vrata, Slavkotu Žeštkove- 
mu pa poveril težko nalogo des
nega krila. V nadaljevanju igre sta 
si dva igralca zamenjala vlogi, kar

je največ pripomoglo k boljši igri 
starih v tem drugem delu dvoboja.

V 56. minuti je vratarju mladih 
ušla žoga iz rok in Lele je z lah
koto poslal žogo v prazna vrata. 
Na žalost je moral kmalu zatem 
Lele zapustiti igrišče, ker so ga 
zaradi prenapora v prizadevanju, 
da bi dosegel še en gol, zgraoili 
hudi krči po vseh mišicah. Njego
vo mesto je prevzel njegov tast, 
Egidij Baiss. V 67. minuti je Voj
ko Kranjščen po hitrem predoru 
mladih odbil povsem nenevarno žo
go v lastno mrežo. Stari so se ve
dno bolj trudili, da bi zmanjšali 
razliko. V 71. min. je to uspelo 
Pekiču, ki je potisnil žogo s tre
buhom mimo nemočnega vratarja 
v mrežo. Pet minut kasneje je vi
soki napadalec «mladih» Milko 
Plavančičev z glavo dosegel zadnji 
gol, ki je spominjal na najlepše 
zadetke na komaj zaključenem sve
tovnem prvenstvu. Tudi zadnje mi
nute so bile zelo razburljive. Ne
kaj pred koncem je namreč strogi 
sodnik Pedal pokazal v eni minuti 
kar dvakrat na belo piko. Prvo 11- 
metrovko je dosodil zaradi igranja 
z roko, drugo pa zaradi grobe igre. 
Vratar Slavko Žeštkov se je zelo 
izkazal in ubranil najprej strel 
Rencota Čeldinovega ter nato še 
dobro merjeno «bombo» Takselna 
Jedilnega odbil v prečko. S tem 
je Jedilen zamudil edinstveno pri
ložnost, da bi dosegel zadnji gol 
v «ledih stanu», kajti prihodnje le
to bo skupaj z Zmagotom od Vide 
nastopil v vrstah poročenih.

Domači nogometni izvedenec in 
dolgoletni steber obrambe, Branko 
Jepavken - Maklav, je moral zad
nji trenutek odpovedati nastop, ker 
ga je na zadnjem treningu nudo 
ožulil čevelj. To je eden od vzro
kov, da je bil letošnji poraz sta
rih hujši od lanskega.

Mladi so od veselja nesli svoje
ga trenerja Katrco do pila, kjer so 
jih čakale samokolnice. Od tam so 
morali premaganci peljati zmago
valce na plač, kar je še najbolj 
zabavalo prisotne.

R. B.

Emil Frelih:

V TAJGI SIBIRSKIH BREZ
» POTOPIS

uro in pol po širnem trgu Kremlja, kjer v mraku ne 
belih snopov luči osvetljuje temnordeče zndove in stolpe 
rdečimi bleščečimi se zvezdami na njih koncih; na tem- 
ik marmornatega Leninovega mavzoleja, pred katen”J 

zaznavno Izstopajo bledi obrazi kot v kamen izklesanih 
lih stražarjev; na vzhodnjaško arhitekturo katedrale Va 
Blaženega, zgrajeno leta 1560, ki merf. ^°
lastična kulisa vselej prenese na veliki gledališki oder 
risa Godunova. Kljub neznosni vročini 34 stopinj Celzija, 
nenavadna v Moskvi v drugi polovici avgusta, sem užival 
islih na čarobnost razsvetljene Moskve. Po glavi se mi 
spletala predstava resničnosti in nestvarnosti, ki bi kre
si prostor najraje spremenila v mogočno odrsko sce-

mtazija! Fantazija zadovoljstva in opojnosti, ki me vse- 
ivdaja, kadar pomislim na lepotico Moskvo, 
menje in premikajoče se rdeče luči na nebu so naznanile, 
ao blizu letaiišča. Letala so se spreletavala po nebu in 
prestano dvigala in se spuščala. Polotilo se me je vzne- 
nje. Ob znoju zaradi vročine v avtobusu mi je nemir

vse bolj naraščal. Opojni nemir, ki ob misli na Sibirijo za
temni celo očarljivo podobo Moskve.

V razgrete možgane mi je privabil razmišljanje o pre
branem .Nenadoma so se mi zvrstile podobe razsežnosti in 
naravnih lepot iz filma Doktor Živago, Srh me je spreletel, 
ko sem pomislil na prostranstvo od Urala do Pacifika. Zem
ljevid dokazuje, da je Sibirija prav tolikšna kot Evropa od 
Atlantika do Urala. Sibirija pa je azijski del Sovjetske zveze.

ON m
Ena izmed tovarn v Sibiriji

ki je skoraj dvakrat večji od Kitajske in petkrat večji od 
Indije. Sovjetska zveza torej ni samo evropska, ampak tudi 
azijska država. Celo dve tretjini njenega ozemlja je v Aziji. 
Še več! S površino okoli dvanajst in pol milijonov kvadratnih 
kilometrov poseduje več kot četrtino azijskega kontinenta.

Tja beži moja misel.
Sicer je res, da bom videl le delček prostranstva zahodne 

in vzhodne Sibirije. Vendar bom v osrčju njunih središč, v 
Novosibirsku, Akademgorodoku, Irkutsku, Bratsku in Baj- 
kalu, v središču tajge ob bregovih velikih jezer in rek, v na
seljih in tovarnah, kjer žive in delajo sibirski ljudje.

Kakšna so ta mesta in naselja, kakšni so td ljudje in v 
kakšnih pogojih le žive? V za naselitev pripravljenih krajih 
živi zdaj od šestdeset do sedemdeset milijonov prebivalcev. 
Natančnega števila niti ne vedo. Ogromno pa je še prostora 
za nove naseljence. Drugod po Sibiriji so še neprodima tun
dra in tajga, svetle stepe in temni pragozdovi, zelenomodra 
jezera, mlakuže, močvirja, kalne reke, plovne in široke kot 
morje. Pod zemljo rudnine in nafta. Bogastvo brez primere.

Nad vso to raznolikostjo bom poletel z letalom. Predolga 
pot bi bila z vlakom ali po cestah, čeprav iz leta v leto vse- 
bolj prodirajo v tajgo. Sodobna tehnika posreduje najkrajšo 
pot po zraku. Za tri tisoč sto enaindevetdeset kilometrov dolgo 
pot iz Moskve v Novosibirsk potrebuje letalo le štiri ure in 
petdeset minut. Z vlakom čezsibirske železnice bi potrebovali 
dva dni. Ko proga še ni bila elektrificirana so potrebovali 
pet dni.

Ni več časa, da bi se ukvarjal z razmišljanjem in ugiba
njem, ki samo drasUta domišljijo.

Smo v prenatrpani letališki zgradbi. Domodedovo je naj
mlajše med moskovskimi potniškimi letališči in s triinštiride
setimi kilometri najbolj oddaljeno od prestolnice. Z njegove 
ploščadi vzletijo samo letala v notranjem prometu proti Uralu, 
Sibiriji, proti srednjemu in Daljnemu vzhodu aili pa pristajajo

tam. Ropot letal in vročina, ki niti ob polnoči ni popustila me 
zvabita na piano.

Zunaj je prav tako vroče. Vendar se ob letališkem po
slopju zamotim z opazovanjem ogromnega letališkega prosto
ra. Nepregledno betonsko ploščad, vzletne in pristajalne steze 
osvetljuje na stotine modrih, rdečih in belih luči. Stolpi zgradb 
izstopajo v močni bledo zeleni svetlobi. Na vseh koncih so 
razporejena sovjetska potniška letala vseh vrst. Nekako osem
deset do devetdeset jih je. Komaj vzleti eno, že pristane drugo. 
Na jasnem, a temnem nebu švigajo avioni z mižikajočimi rde
čimi lučmi na vse strani, kot bi se spreletavale kresnice, ča
robna podoba in grozotna ob nenehnem pošastnem drdranju 
motorjev. Oglušljiv ropot. Z rokami na ušesih si skušam 
utišati peklenski trušč iz pljuč jeklenih ptičev. Neki avion se 
je na ploščadi tesno približal stavbi in med obračanjem puhnil 
iz motorjev kadečo se naftno soparo, ki me je neljubo opla
zila. Odskočil sem v strahu, puh vroče vlage je bil nevzdržen.

Fantastičen in strahoten na pogled je tehnični napredek 
človeštva, čudovito je, da takšen stroj s krili v svojem jekle
nem trupu lahko v kratkem času prepelje na desetine ljudi 
po zraku neizmernih daljav na vse konce sveta.

Nekako ob dveh zjutraj smo vstopili v ogromen trup 
letala tipa TU-114 (tupoljev). Vljudnostno pozornost doživi 
tujec na sovjetskih letališčih. Pod vodstvom njihovega vodiča 
imajo tuji turisti prednost vstopanja, šele nato so ostali se
deži na razpolago domačim potnikom. Ogromni trebuh letala, 
ki je razdeljen v več udobnih oddelkov, je sprejel okoli dvesto 
potnikov, človek misli, da bo z vročega zraka stopil v hlad. 
Kako pa! še neznosne j še je postalo. Ventilacija je pričela de
lovati šele med letom visoko v zraku, ko so stevardese z 
nekakšnimi palicami pričele odpirati posamezne loputice na 
linicah v stropu, skozi katere je končno pričel prodirati bla
godejni zrak. Do takrat smo se bili pošteno oznoj.li; počutili 
smo se kot v parni kopeli in povrhu še oblečeni.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecehi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.350 Mr — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1 50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45361
«AD1T» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno •

upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglas1* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo Pr‘ 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.r.l'

18. julija 1974 Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT - Trst

SREČANJE MED HASEMITSKIM VLADARJEM IN SADATOM

V ospredju kairskih pogovorov 
vprašanje palestinskega naroda

Egiptovski uradni krogi povabili Arafata na razgovore po 
srečanju med Sadatom in Huseinom - Izrael v finančnih škripcih

KAIRO, 17. — Danes se je začela 
v Aleksandriji prva serija pogovorov 
med egiptovskim predsednikom An- 
varom Sadatom in jordanskim kra
ljem Huseinom. Prvemu današnjemu 
srečanju v palači Ras - el - Tin sta 
prisostvovali tudi egiptovska in jor
danska delegacija. Pozneje sta se 
Sadat in Husein pogovarjala osebno 
v neki drugi dvorani iste palače.

Kot smo že poročali spremlja jor
danskega kralju tudi zunanji mini
ster Rifai. Eno od najvažnejših točk 
pogovorov predstavlja poskus pomirit
ve med hašemitsko kraljevino in pa
lestinskim osvobodilnim gibanjem, po
sebno v zvezi z bodočimi mirovnimi 
pogajanji v Ženevi.

Danes se je jordanski kralj srečal 
v Aleksandriji tudi z generalnim taj
nikom Arabske lige Mahmudom Ria
dom.

Egiptovski minister za informacije 
Ahmed Kamal Abdel Magd je po 
srečanjih med Sadatom in Huseinom 
izjavil časnikarjem, da sta se držav
nika pogovarjala «o položaju v a- 
rabskem svetu z vseh zornih kotov 
posebno glede potrebne koordinacije 
akcije arabskih partnerjev in pale
stinskega odpora v zvezi z nujnimi 
ukrepi, ki bi jih bilo treba sprejeti

v bodočnosti». Koordinacija — je de
jal minister — gre po poti dveh na
čel. ki sta jih oba državnika že 
sprejela: 1. popoln umik (Izraelcev) 
iz zasedenih arabskih ozemelj ter 2. 
priznanje pravic palestinskega ljud
stva. Časnikarji so vprašali tudi Sa
data, kakšni so odnosi med Egiptom 
in Jordanijo. Ta je odvrnil, da so 
bili vedno dobri in da upa, da bodo 
v bodočnosti še boljši.

Medtem so egiptovski uradni krogi 
povabili predsednika Palestinskega o- 
svobodilnega gibanja Jaserja Arafa
ta naj obišče Kairo, da bi se tam 
pogovarjal o vprašanju palestinsko - 
jordanskih odnosov v luči rezultatov 
pogajanj med Huseinom m Sadatom. 
Poziv je nekoliko nenavaden, ker A- 
rafat večkrat obišče Kairo. Zelo ver
jetno kušajo Egipčani vtisniti temu 
novemu Arafatovemu obisku uradni 
pečat. Zelo verjetno je tudi, da bo 
skušal Sadat vplivati na Arafata, da 
hi nekoliko omilil svoja nepopustlji
va stališča.

Vse kaže, da vodi sedaj Egipt ši
roko akcijo, ki je predvsem diplo
matska. Egipt računa na daljše raz
meroma mirno razdobje, ki naj bi 
mu pomagalo pri obnovi dežele. V 
tej zvezi je ta država že sklenila
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GROB IZPAD PORTUGALSKIH KOLONIALISTOV V ANGOLI

Pokol temnopoltega 
prebivalstva v Luandi
Po podatkih osvobodilnega gibanja naj bi bilo skoraj 90 žrtev

LUANDA, 17. — Glavno mesto 
Angole Luanda je bila doslej edina 
oaza miru v tej afriški koloniji, 
kjer vojna divja že več kot deset 
let. Pred nekaj dnevi pa so tudi 
tu izbruhnili hudi rasni nemiri, ki 
so po podatkih angolskih osvobo
dilnih gibanj terjali nad sto mrtvih 
med temnopoltim prebivalstvom. 
Kontingentni vzrok eksplozije nasi
lja je bil umor belopoltega taksista, 
verjetno pa je to le iskra, ki je 
zanetila požar, ki je že dalj časa 
tlel pod pepelom. Resnične vzroke 
izbruha nasilja gre iskati v dolgo
letnem nasprotju med zatiranim 
temnopoltim prebivalstvom in be
limi kolonialisti, ki živčno reagi
rajo na občutek, da jim po tolikih 
letih oblast uhaja iz rok.

Po umoru taksista so tolpe ko
lonialističnih skrajnežev napadle 
revne četrti, v kateri živi tem
nopolto prebivalstvo, tako imenova
ne predmestne «moceche». Nesreč
neže, ki so padli v zasedo so zve
rinsko pretepli in nato do smrti 
zabodli, tiste, ki so skušali zbežati, 
pa so postrelili.

Po podatkih iz uradnih krogov je 
kazenska ekspedicija terjala šest 
mrtvih in okrog deset ranjenih. 
Kaže pa, da so oblasti občutno 
zmanjšale tragični obračun noči 
nasilja, da bi preprečile izbruh 
jeze Afričanov. Po vesteh iz krogov 
osvobodilnih gibanj, naj bi kolonia
listi ubili vsaj 38 ljudi in jih hudo 
ranili 75.

Portugalska vojska in policija ni
sta mogli (ali nista hoteli) pre
prečiti kazenske odprave skrajnežev 
proti temnopoltemu prebivalstvu. 
Zato so 15. julija pomožne čete, 
v katerih so predvsem temnopolti 
vojaki, množično demonstrirale pred 
luandsko vojašnico in zahtevale do
voljenje, da lahko branijo svoje 
brate pred nasiljem belcev.

Istočasno je temnopolto prebi
valstvo uprizorilo mogočno manife
stacijo pred guvernerjevo palačo. 
Portugalska vojska je streljala pro
ti demonstrantom. Obračun inciden
tov je 16 mrtvih in 70 ranjenih po 
uradnih podatkih, nad 50 mrtvih in 
še veliko več ranjenih po podatkih 
osvobodilnega gibanja.

Petnajstega julija popoldne je bil 
pogreb žrtev nasilja kolonialistov. 
V žalnem sprevodu je bilo na de- 
settisoče Afričanov, med katerimi 
veliko temnopoltih vojakov. Ogrom
na množica je ponosno pela himno 
osvobodilnega gibanja MPLA «Bo
jujmo se in Angola bo zmagala». 
Prvič, so presenečeno poudarjali 
portugalski častniki, so se v Luandi 
pojavile čmo-rdeče zastave z rume
no zvezdo osvobodilnega gibanja 
MPLA in napisi, ki so zahtevali 
priznanje neodvisnosti Angoli.

Na guvernerjev ukaz je portu
galska vojska prevzela vse funkcije 
policije. Oblasti so prepovedale ci
vilistom, da bi hodili po mestu obo
roženi, kljub temu pa nasilnih de
janj ni bilo še konec. Včerajšnji 
listi so poročali o ponovnih spopa
dih, ki so terjali veliko človeških 
žrtev. Vojska je obkolila četrti tem
nopoltega prebivalstva in iih stisni 
la v jeklene klešče. Luanda živi v 
vzdušju negotovosti in terorja.

nik Spinola je danes zvečer pre
bral sestavo novega ministrskega 
sveta, ki mu predseduje podpol
kovnik Vasco Dos Santos Goncal- 
ves. Kabinet je sestavljen takole: 
zunanji minister Mario Soares; mi
nister za prekomorske pokrajine Al- 
meida Santos; ministri brez listni
ce Alvaro Cunhal, Joaquim Magal- 
haes, major Melo Antunes in major 
Vasco Al ves; minister za pravo
sodje Francisco Salvador Ženha; 
minister za delo kapetan Inacio 
Costa Martins; minister za okolje 
Jose Augosto Fernandes; obrambni 
minister podpolkovnik Firminio Mi
guel; notranji minister Manuel Co
sta Da Braz; minister za socialno 
skrbstvo Maria De Lurdes De Pin- 
tasilgo; šolski minister Vitorino 
Magalhaes Godinho; minister za 
gospodarstvo Emilio Rui Vilar in 
finančni minister Jose Sanches O- 
sorio.

PARMA, 17. — Parlamentarna 
protimafijska komisija je v parm
skem zaporu zaslišala znanega ma
fijskega bossa Luciana Liggia. Ta 
pa je «odgovoril» na vsa vprašanja 
z osornim molkom, kot da bi ne 
bilo govora o njegovih zločinih. Po 
mnenju komisarjev si je Liggio sku
šal zavarovati ramena, saj bi ga 
v nasprotnem primeru pajdaši kaj 
hitro spravili na drugi svet.

pomembne pogodbe z Amerikanci 
(prav sedaj je bil v Egiptu ameriš
ki zakladni minister) in s Skandinav
ci (nedavno je obiskal Egipt danski 
zunanji minister Guldberg, ki je skle
pal pogodbe takorekoč v imenu vseh 
Skandinavcev).

Nekoliko bolj so nepopustljivi Sir
ci. ki se zavedajo, da Izrael ne bo 
popustil več na golanskem področju, 
med drugim tudi zato, ker hočejo 
Izraelci ohraniti v svojih rokah trd
ne strateške položaje za primer po
novne vojne z Arabci.

Izraelci pa bi se radi pogajali le 
z Jordanci (za njih ne pridejo v po
štev Palestinci). Baje so že ponudili 
kralju Huseinu, da bi mu odstopili 
dobršen del Cisjordanije z izjemo ne
katerih predelov in seveda Jeruza
lema. Izraelci bi bili bolj zadovoljni, 
če bi Cisjordanijo zasedla jordanska 
vojska, kot pa da bi prišlo do odmi
ka po sinajskem in golanskem vzor
cu. kar pa baje zahteva Husein.

Po mnenju večine izraelskega tiska 
bosta meseca oktober in november 
najvažnejša pri reševanju krize na 
Bližnjem vzhodu. V oktobru bo zapa
del mandat čet OZN na Sinajskem 
polotoku med egiptovsko in izraelsko 
vojsko. Zelo verjetno bo moral Var
nostni svet podaljšati ta mandat. Ob 
tej priložnosti bi utegnilo priti do 
nevšečnosti, če določene rešitve ne 
bi bile po godu Egiptu. Mesec dni 
pozneje bo zapadel mandat čet OZN 
na Golanski planoti.

Na kraju naj še omenimo, da je 
ameriški zakladni minister Simon se
daj na obisku v Izraelu. Baje je že 
obljubil tej državi izdatno finančno 
pomoč. Izraelski državni deficit bo 
znašal letos okoli 3 milijarde dolar
jev. Zato izraelski državniki skušajo 
skleniti z ZDA dolgoročno pogodbo o 
finančni pomoči.

PRETORIA, 17. — V glavni ka
znilnici v Pretorii so danes obesili 
dva belca, Douglasa Veronia in Thi- 
motya Tandya. Porotni sodniki so 
ju pred časom spoznali za kriva 
namernega umora belopoltega poli
cista in ju obsodili na smrt.

Grob Nixonov napad 
na ameriške 
časnikarje

SAN CLEMENTE, 17. — Vse kaže, 
da je vloga, ki jo je imel ameri
ški tisk pri razkrivanju ozadja za
deve Watergate močno razburila a- 
meriškega predsednika Nixona. V 
intervjuju z rabinom Baruchom 
Korfom, svojim vnetim zagovor
nikom, je šef Bele hiše maja letos 
— intervju pa je bil objavljen šele 
danes — izredno ostro napadel vse 
časnikarje, katere dolži, da so mon
tirali zadevo Watergate, da bi ga 
strli.

Nixon pravi, da je pred časom 
mislil na odstop, v primeru, da bi 
kongres sklenil začeti proti njemu 
postopek za odstavitev. Nato pa se 
je premislil in odločil, da bo bra
nil svoje predsedniško mesto z 
vsemi močmi.

Po eksploziji peklenskega stroja v londonskem stolpu: policista mirita Švicarko in njena otroka, ki jih je
tresk bombe hudo prestrašil
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PONOVEN VAL TERORISTIČNIH ATENTATOV V BRITANSKI PRESTOLNICI

Bomba v londonskem stolpu: 
eden mrtev in 40 ranjenih
Ko je eksplozivni naboj počil, je bila stara trdnjava natrpana s 
turisti ■ Med ranjenci več otrok, ki bodo pohabljeni za vse življenje

LONDON, 17. — Močan peklenski 
stroj je danes popoldne eksplodiral 
v londonskem stolpu, enem od naj
bolj znanih spomenikov britanske 
prestolnice. Po prvih vesteh kaže, 
da je atentat terjal eno smrtno ži- 
tev in vsaj 40 ljudi ranjenih, od 
teh je okrog 10 v življenjski nevar
nosti. Bomba je eksplodirala v no
tranjosti stare trdnjave v tako ime
novanem belem stolpu, ki je bil da
nes popoldne natrpan s turisti.

Eksplozija v londonskem stolpu je 
že drugi današnji bombni atentat v 
britanski prestolnici. Davi je v pr
vih jutranjih urah bomba počila 
pred palačo ministrstva za zdrav
stvo v neki južni londonski četrti. 
Atentat hi terjal človeških žrtev, 
povzročil pa je znatno gmotno 
škodo.

Uničevalni tresk v stari london
ski trdnjavi v središču mesta je 
povzročil preplah med številnimi 
obiskovalci. Bomba, ki je bila skri
ta pod starim topom je vrgla 
nekaj metrov daleč več stotov težki 
top in dobesedno zdrobila 5 cm de
bela vrata orožarne. Takoj nato se 
je iz stolpa dvignil steber gostega 
črnega dima. Kaže, da kljub silo
viti eksploziji, stari in debeli zi
dovi trdnjave niso bili poškodo- 
vami.

Po sporočilu Scotland Varda, ka

Madame Giroud med ministri

Sestavljena nova 
portugalska vlada

LIZBONA, 17. — Portugalska
vladna kriza je rešena. Predsed

že, da je največ ranjencev nemške
ga in danskega rodu. Med ranjenci 
je več otrok, ki so bili hudo ope
čeni. Za nekatere zdravniki menijo, 
da jim bodp morali odrezati nogo 
ali roko, ki jim jo je bomba hudo 
poškodovala.

Minerei so ugotovili, da je šlo 
za tempirano bombo. Robert Hunt- 
ler, «operativni vodja» Scotland 
Varda je izjavil: «Teroristi nas ni
so obvestili o atentatu, da bi pra
vočasno posegli in izpraznili trdnja
vo. Njihov namen je bil sejati smrt 
in povzročiti psihozo bombe.»

Londonski stolp je eden od naj
starejših londonskih spomenikov. 
Graditi ga je začel leta 1068 Viljem 
Osvojevalec. Stara trdnjava, v ka
teri hranijo bajni kraljevi zaklad, 
je vezana na najbolj tragične do
godke britanske srednjeveške zgo
dovine. Med drugimi so v trdnjavi 
obglavili škotsko kraljico Marijo 
Stuart.

Pregled zbirke starih časopisov je 
pokazal, da je januarja 1885. leta 
v belem stolpu eksplodirala druga 
bomba. Tudi takratni atentat je 
bil povezan z neredi zaradi irske
ga vprašanja.

Val bombnih atentatov, ki ga pre
iskovalci pripisujejo severnoirski 
polvojaški katoliški organizaciji IRA, 
se je začel marca lani, ko so te
roristi minirali vrsto javnih po
slopij. Policija je pravočasno odkri
la in onesposobila nekaj peklenskih 
strojév, drugi pa so počili in ranili 
nad 200 ljudi. Teroristične akcije 
so se v raznih presledkih nadalje
vale vse do oktobra, ko se je val 
atentatov nekoliko polegel. Kaže pa, 
da so z začetkom poletja teroristi 
spet odločeni povzročiti med Lon
dončani psihozo bombe. V noči med 
soboto in nedeljo, sta močna eksplo
zivna naboja počila v Manchestru 
in Birminghamu, davi pa je bomba 
eksplodirala pred palačo zdravstve
nega ministrstva.

italijanske obveščevalne službe je 
takoj odjeknil v parlamentu, kjer 
so komunistični poslanci Spagnoli, 
D’Alessio in Malagugini zahtevali od 
obrambnega ministrstva pojasnila v 
zvezi z generalovimi izjavami. Kot 
je znano je visoki častnik, ki je 
vodil preiskovalno komisijo o zlo 
rabah SIFAR, poudaril, da je par
lament dobil le polovico njegovega 
poročila.

0 povezavi med SID 
in «črnimi mrežami»

MILAN. 17. — V intervjuju z 
urednikom tednika «L’Europeo» je 
bivši agent SID Enzo Salcioli, ki je 
pred nekaj leti pobegnil v tujino, 
poudaril, da so med «vročo jesenjo» 
nekateri častniki obveščevalne služ
be pripravljali državni udar, da «bi 
preprečili levici, da se polasti ob
lasti.» Počisti naj bi stopili v akcijo 
takoj po umoru policijskega agenta 
Annarumme, a nekaj se je zataknilo 
in poskus je propadel.

Salcioli trdi nadalje, da je neki 
častnik SID, baje polkovnik z boj
nim imenom «penna nera» vpleten 
v bombne atentate, ki so v teh 
letih terjali na desetine človeških 
žrtev. Bivši agent poudarja, da gre 
verjetno za provokatorja, pribija pa 
da ne ve, v čigavi službi je skriv
nostni agent.

Nova državna tajnica Francoise Gi 
roud na uradni sliki s sestanka fran 
coskega ministrskega sveta pod pred 
sedslvom novega predsednika republi 
ke Giscarda d'Estainga.

V francoski vladi so sedaj štin

ženske. Ena od njih, Simone Veil, 
je minister za delo, ostale pa tajni
ce. Giroudova, ki je med drugim 
tudi odgovorna urednica tednika 
«L’Express», bo vodila resor za «žen

ski položaj». Kljub temu, da je le 
tajnica, je bila Giroudova povablje
na na sejo ministrskega sveta, zaradi 
česar ixjznavalci razmer v elizejski 
palači menijo, da bo nova francoska 
vlada dokončno sestavljena.

Vprašanje komunistov 
obrambnemu ministru 
o izjavah gen. Bcolchinija

RIM, 17. — Intervju generala 
Beolchinija z urednikom tednika «II 
Mondo» o zlorabah in deviacijah

Popovič in Artjukin 
pred vrnitvijo na Zemljo

MOSKVA, 17. — Polet sovjetskih 
kozmonavtov polkovnika Pavla Po
poviča in podpolkovnika Jurija 
Artjukina z vesoljsko ladjo «Sa- 
Ijut - 3» se bliža h koncu. Danes 
je sovjetska časopisna agencija 
TASS sporočila, da se vesoljca po
čutita dobro in da nadaljujeta ra
ziskave, ki so v načrtu.

Popovič in Artjukin sta poletela 
v vesolje z vesoljsko ladjo «Sojuz 
14» 3. julija. Po dveh dneh sta se 
preselila v vesoljsko postajo «Sa- 
Ijut 3». Mogoče že jutri ali pa 
pojutrišnjem bosta spet stopila v 
«Sojuz 14» ter se vrnila na Zemljo.

UMRL JE GIGI GHIROTTI 
«POPOTNIK SKOZI 

DOLGI TUNEL BOLEZNI»
Časnikar je s posebnega zornega kota na smrt obsojenega opazo* 
valca, prikazal brezupni položaj bolnika v italijanskih bolnišnicali

VICENZA. 17. — Na oddelku za 
oživljanje civilne bolnišnice v Vi- 
cenzi je davi ob 10.30 umrl časnikar 
Grigi Ghirotti, «popotnik skozi dolgi 
tunel bolezni».

Ghirotti je bil star 54 let in je 
že tri leta bolehal za rakom. Z 
novinarstvom se je začel ukvarjati 
leta 1945 v uredništvu lista «II 
Giornale di Vicenza», nato je postal 
urednik turinske «Stampe», nato ted
nika «L’Europeo» in končno se je 
vrnil k turinskemu časniku kot po
sebni dopisnik. Za svoje delo je 
Ghirotti dobil več priznanj, med ka
terimi časnikarske nagrade «Saint 
Vincent», «Marzotto» in «Sardeana», 
milijonom Italijanov pa bo verjet
no ostal v trajnem spominu kot 
človek, ki jih je popeljal skozi «dol
gi predor bolezni», človek, ki jim 
je razkril tragični položaj bolnika v 
italijanski družbi.

Ghirotti je davi izgubil svoj dvo
boj z gospodom Hodgkinam, skriv
nostnim, zloveščim in zahrbtnim 
nasprotnikom, kot je sam imenoval 
svojo bolezen. Z njim se je dvobo- 
jeval tri leta («ne morem popustiti
— je večkrat poudaril — ker bi 
izdal, svoje občinstvo: družino, pri
jatelje, bralce in televizijske gle
dalce»). Njegova smrt, smrt kroni
sta, ki je govoril o razvoju svoje 
bolezni, ki je seznanil milijone gle
dalcev s težavnim položajem bolni
ka, vzbuja v vseh globoko žalost.

Bilo je 27. maja lani, ko se je 
Ghirotti, 54-letni časnikar iz Vicen- 
ze, pojavil na televizijskih zaslo
nih pred desetimi milijoni gledal
cev in preprosto rekel: «Imam ra
ka; časnikar sem in moram vas se
znaniti s svojimi občutki, ker je 
obveščanje prva dolžnost časnikar
ja.» In govoril je o vsem. Ne samo 
o svoji bolezni, o svojih občutkih, 
pač pa tudi o vprašanjih bolnišnic, 
zdravstvene službe na splošno, ki 
jih je kot na smrt obsojen kronist 
gledal in spoznal s posebnega zor
nega kota.

Ghirotti je govoril le malo o sebi 
in to brez retorike in patetičnega 
tona: izkoristil je priložnost, da je 
ostro obsodil stanje v italijanskih 
bolnišnicah, čeprav v mirnem, ti
hem tonu, je njegov poziv globoko 
odjeknil v srcih vseh, ki so ga po
slušali. Paradoksalno je tako gren
ka oddaja, ki je bila na sporedu 
istočasno s športno oddajo, doživela 
velik uspeh.

Zadnjič se je časnikar iz Vicenze 
prikazal na televizijskih zaslonih 
pred dobrim mesecem in že spet 
je govoril o svoji bolezni, o «po
tovanju» po civilnih bolnišnicah in 
ne po zasebnih klinikah, «ker člo
vek mora živeti odločilne trenutke 
svojega življenja, tako kot jih živi 
večina sodržavljanov.»

Govoril je o brezupni počasnosti 
analiz, o dolgih urah v bolnišnici, 
ko se ti zdi, da se je čas ustavil, 
o zdravnikih, ki se ne prikažejo, 
o bolniku, ki ga vozijo sem ter tja 
po hodnikih in končno v operacij
sko sobo. o bolnem človeku, ki po
stane brezpomembni objekt, ano
nimna klinična kartela.

«Moje potovanje po tunelu bolezni
— je dejal Ghirotti — je bilo nujno, 
saj je družba dvignila okrog bolezni 
najmogočnejši in tudi najbolj krut 
zid tajnosti, kot če bi bila bolezen

krivda, sramotna napaka, ki jo ig
ramo prikriti za vsako ceno. Posli' 
dica takega pristopa je, da so bol
nišnice postale koncentracijska (°' 
borišča in bolniki sužnji, brez Prf 
vic, ki bi jih jim kot zdravim, nihci 
ne kratil.»

Ko ga je televizijski urednik ^aC' 
chi vprašal, od kod tako trdna ^ 
Ija, da se bori proti bolezni. ^ 
je Ghirotti odgovoril: «Najbolj brez' 
upni dnevi naše države, so bili zfl' 
me velika moralna šola, V iriri

ZA STAVO ODGRIZNIL 
PAPIGI GLAVO

Vse kaže, da pred kratkim 
tudi človek, ki bo do smrti o- 
grizel žival ne bo več vest, 
čeprav tako piše v vseh časni
karskih priročnikih. Navada se 
je že tako razpasla, kot da N 
ljudje imeli pri grizenju živin 
živali poseben užitek. Tako je 
tudi neki Anglež za stavo od
griznil glavo papigi, ki je že 
dobrih deset let s svojim vre
ščanjem razveseljevala goste 
hotela «Pri vrtnici in kroni»-

Možakar pa le za las ni p!°' 
čal z življenjem svojevrstnega 
podviga. Razjarjeni gostje ho
tela bi ga linčali, če ne bi P(a' 
vočasno posegla policija in jim 
ga dobesedno iztrgala iz rok-

NEMŠKI ŠKRTI

Finski cariniki so v zadnjih 
časih izredno poostrili nadzor
stvo nad nemškimi turisti, ki 
pridejo poleti na oddih v de
želo tisočerih jezer. Korenit po
seg so zahtevali finski hote
lirji in gostilničarji, ki so bili 
zaradi nemških turistov skoraj 
ob zaslužek, škrti gostje so 
vzeli s seboj na počitnice ogn°f 
mne zaloge hrane, da bi pri' 
šli čim ceneje skozi. Nekaterim 
so cariniki zaplenili nekaj vreč 
krompirja in korenja, več za
bojev zelja in klobas ter nekaj 
sodčkov piva in več velikih 
steklenic žganja.

Res je, da bo spričo strogosti 
finskih carinikov val nemških 
turistov znatno upadel, verjet
no pa bodo turistični delavci 
imeli od tega le korist.

STRASTEN 
LJUBITELJ FILMA

Paul Morgan iz Miamija sodi 
med najbolj vnete gledalce 
filmskih predstav. Možakar, ki 
je po rodu Jugoslovan, je v 
zadnjih desetih letih presedel 
kar 55.000 ur v kinodvoranah 
in potrošil za vstopnice več kot 
5.000 dolarjev (okrog 3 milijo
ne lir).

Zakaj tako vztrajno sili v 
kino? Ker je v pokoju in se 
doma dolgočasi.

1943-1945, ko smo se kot majhn11 
peščica borili za svobodo, za člove
kovo dostojanstvo. S svojim bojem 
hočem počastiti spomin na takratn6 
tovariše, ki so padli, ne da bi doča
kali dneva osvoboditve. Zelo sem 
jim hvaležen.» Bile so zadnje be
sede, ki jih je izrekel na televizij1-

SPOROČILO TAJNIKA OZN PREDSEDNIKU SODIŠČA «RUSSELL II.»

Sprejeta razsodba proti Čilu
K. Waldheim bo seznanil prizadete države

RIM, 17. — Generalni tajnik OZN 
Kurt Waldheim je sprejel na zna
nje razsodbo, ki jo je v aprilu le
tos izreklo sodišče «Russell II.» v 
zvezi z zatiranjem, ki vlada v Či
lu, Braziliji, Urugvaju in Boliviji. 
Waldheim je o tem obvestil pred
sednika sodišča sen. Lelia Bassa. 
Sporočil mu je tudi, da bo poslal 
razsodbo zainteresiranim državam, 
kakor tudi članom komisije OZN za 
človečanske pravice ter podkomisi
je za preprečevanje diskriminacij 
in za zaščito manjšin.

Naj omenimo, da je bil prepis 
razsodbe poslan tudi komisiji za 
zunanje zadeve ameriškega kongre
sa. Sen. Donald Fraser je izjavil, 
da je podkomisija za organizacije in 
mednarodna gibanja večkrat zase
dala ter razpravljala o kršitvah 
človečanskih pravic v Čilu. Po za
ključku razprave je komisija se
znanila državnega tajnika Kissin- 
gerja glede razmer na področju člo
večanskih pravic v Čilu. Ameriške 
in medameriške organizacije so ob
ravnavale vprašanje zaščite teh 
pravic tudi v Braziliji in v Uru
gvaju.

Medtem sporočajo iz Santiaga v 
Čilu, da se je zaostrila polemika 
med čilsko krščansko demokracijo 
in vojaško junto. Kot je znano, je 
junta vsilila demokristjanski radij
ski postaji Balmaceda cenzuro. U- 
krep je zelo razburil tajnika stran
ke Patricia Ailwyna, ki je pisal 
ministru za notranje zadeve Bonilli. 
Ta mu je odgovoril, da ne more 
sprejeti ugovorov in da je sploh 
neumesten vsakršen protest Ailwyn 
je odgovoril s še tršimi izrazi, toda 
poskus se mu je ponesrečil, ker je

junta trdno odločena, da zaduši 
vsakršno svobodno izražanje. Tako 
so se čilski demokristjani, ki so 
stali ob strani, ko je junta strmo
glavila vlado predsednika Allendeja, 
znašli pod udarci vojaške diktature.

HAAG, 16. — Zunanja ministra 
Nizozemske Van Der Stoel in Fran
cije Sauvagnargues sta imela danes 
triurni pogovor na sedežu nizozem
skega zunanjega ministrstva. Po ne
uradnih vesteh naj bi razpravljala 
o konferenci o varnosti in sodelova
nju v Evropi ter o mednarodnem 
političnem položaju sploh.

KoniLsar Juliano 
oproščen

BENETKE, 17. — Prizivno sodi
šče v Benetkah je danes oprostilo 
ob zaključku preiskovalnega postop
ka bivšega policijskega komisarja 
Juliana obtožbe, da je ponaredil 
nekatere dokaze, da bi pripeljal 
pred sodnike pripadnike padovske 
fašistične organizacije. Beneško ge
neralno pravdništvo je vložilo pri
ziv proti razsodbi na kasacijsko so
dišče.

Dogodki, ki so privedli komisarja 
Juliana na zatožno klop, so se pri
petili leta 1969 v Padovi. Tedaj je 
bil komisar načelnik letečega od
delka padovske kvesture in je prvi 
prišel na sled fašističnim prevrat
nikom, ko je vodil preiskavo o na
padu na rektorja padovske univer
ze Opochera.

Komisar pa je s tem stopil na 
prste vplivnim padovskim osebno
stim, ki so ga obtožile, da je po

naredil vrsto dokazov. Policista so 
zato suspendirah in sodna oblast je 
začela proti njemu preiskavo. N» 
procesu je dr. Juliano dokazal svo- 
jo nedolžnost in je bil oproščen. To
žilec pa je vložil proti razsodbi re' 
kurz: prizivni proces je bil razve- 
Ijavljen in sodniki so ponovno za' 
čeli preiskovalni postopek, po ka
terem so danes ponovno oprosti*1 
komisarja.

Drzen rop 
na avtocesti 
Milan-Brescia

BERGAMO, 17. — Štirje zakrin
kani in oboroženi roparji so na av
tocesti Milan — Brescia napadli in 
oropali uslužbence brescianske hra
nilnice, ki so se vračali iz lombardi.!" 
skega glavnega mesta z izdatno 
vsoto denarja, okrog 100 milijonov 
lir v tuji valuti in čekih.

Bančne funkcionarje je najprii 
skušal ustaviti ropar, ki se je za' 
letel vanje s svojo giulio. Ker s« 
uradniki niso ustavili, je moški od
nehal. Kmalu pozneje so funkcio
narje dohiteli roparji s fiatom l™ 
in jih skušali stisniti k obcestn* 
ograji. Ker jim je poskus spodletel- 
so izvlekli orožje in začeli strelja
ti proti uradnikom, ki so se konč
no ustavili.

Dva bandita sta sedla v avto 
bančnih funkcionarjev in se odpe
ljala z izdatnim plenom, druga dva 
pa sta pazila na oropance. Ker sta 
jima pajdaša odnesla ključe fiata, 
sta morala zbežati peš.


